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sprijin de nădejde 

al colectiviștilor
încheierea colectivizării agriculturii a creat S.M.T.-urilor noi posibilități de a sprijini din plin gospodăriile colective, prin executarea de lucrări cu mijloace mecanice, la timp și în condiții agrotehnice superioare, în vederea creșterii producției la hectar. în lumina sarcinilor trasate de cel de-al IlI-lea Congres al P.M.R. și de lucrările sesiuni extraordinare a I Marii Adunări Naționale, colectivul de mecanizatori de la S.M.T. Caracal a pornit la muncă cu avînt sporit, pentru ca toate cele 23 de gospodării colctive pe care stațiunea noastră le deservește să obțină producții .Cit mai ridicate la hectar.Numărul tractoarelor șl mașinilor agricole a crescut. Acest lucru a permis ca gradul de mecanizare a lucrărilor agricole de bază să sporească, ajungînd ca în prezent arăturile și semănatul să fie complet mecanizate.Paralel cu sporirea volumului de lucrări mecanizate, în atenția stațiunii noastre a stat îmbunătățirea calității lucrărilor executate. Tractoriștii noștri s-au străduit să respecte întru totul regulile agrotehnice din complexul de măsuri stabilit cu privire la adîncimea arăturilor, la semănat, la asigurarea densității potrivite de plante la ha etc. Astfel, în- sămînțarea culturilor de primăvară șl în special a porumbului s-a efectuat în 15 zile lucrătoare, față de 20 zile în anul 1961—lucru ce are o mare însemnătate din punct de vedere a- grotehnic. Totodată S.M-T.-ul a dat gospodăriilor agricole colective un sprijin neprecupețit la executarea prășitului, tractoriștii executînd 2-3 și uneorj chiar 4 prașile mecanice.De asemenea^ lucrările de recoltat S-au efectuat într-o perioadă de 12 zile, față de 15 zile în 1961, evitîn- du-se în acest fel eventualele pierderi pricinuite de scuturarea cerealelor, iar lucrările de treierat au fost terminate la cereale-păioase la data de 4 august în 1962, față de 20 august în 1961.Gospodăriile agricola colective S-au convins că prin mecanizarea unui volum cît mai mare de lucrări se obțin producții sporite, cu cheltuieli reduse. Bunăoară gospodăria colectivă „Scînteia" din comuna Cioroiu a obținut peste 1950 kg. grîu la ha, gospodăria colectivă „2 Mar- ție" din Gostavățu a realizat o producție de 1.700 kg grîu la hectar, iar la cultura porumbului gospodăriile colective „Valea Oltului" din Slăveni, „Grivița Roșie” din Traian și „Unirea Socialismului” din Caracal au realizat peste 3.000 kg. boabe la hectar.Pentru a pune o bază trainică re-
Primele tractoare 

reparate

coltei din anul viitor, arăturile a- dînci din toamna aceasta au fost executate la adîncimea de 29-31 cm, pe o suprafață de aproape 25.000 de ha. Pe o suprafață de 6.000 ha, plugurile au fost echipate cu scormonitor — lucru ce se aplică pentru prima oară în S.M.T.-ul nostru.în acest an, S.M.T.-ului i-a revenit o sarcină importantă în cea ce privește introducerea irigării culturilor, în acest scop, stațiunea a fost înzestrată cu 25 de grupuri de irigare prin aspersiune cu jet mediu. In sistemul de irigare Stoenești — Scărișoara, la gospodăriile colective din Slăveni, Gostavăț, Băbiciu, Scărișoara s-au irigat în 1962 peste 2.000 ha, cultivate cu sfeclă de zahăr și porumb, și pe care s-au obținut recolte bune.Un ajutor prețios l-a acordat stațiunea și în ceea ce privește asigurarea bazei furajere necesare sectorului zootehnic, prin insilozarea furajelor și în special a porumbului. Gospodăriile colective deservite de noi au însilozat 24.842 tone de diferite nutrețuri. Mai mult cu 7254 tone față de anul trecutOrganizarea temeinică a muncii, folosirea întregii capacități de lucru a tractoarelor și mașinilor agricole, utilizarea rațională a timpului de lucru, au dus la realizarea planului anual de producție la data de 8 noiembrie în proporție de 105,8 la sută, iar prețul de cost per hantru a fost de 56 de lei, față de 58,03 lei planificat.Aceste succese au fost posibile datorită și unei colaborări strînse intre brigăzile de tractoare ți brigăzile de cîmp ale gospodăriilor colective deservite. Participarea șefilor brigăzilor de tractoare la analiza planurilor de muncă ale gospodăriilor colective în consiliile de conducere ale acestora, a constituit un factor important In obținerea rezultatelor. Demn de remarcat este faptul că 95 la sută din numărul mecanizatorilor din brigăzile de tractoare sînt membri ai gospodăriilor unde lucrează.Analiza muncii brigăzilor de tractoare de către consiliile de conducere ale gospodăriilor colective a constituit o măsură foarte bună de organizare, contribuind la lichidarea lipsurilor manifestate de mecanizn. tori. O contribuție însemnată în obținerea rezultatelor bune în muncă a fost și grija față de asigurarea u- nor bune condiții de trai pentru mecanizatori. De exemplu, la gospodăriile colective -Victoria Socialismului* din Caracal, -Viață nouă* din comuna Redea, „Scînteia* din comuna Cioroiu, „2 Martie* din Gos- tavățu și -Tractorul* din Băbiciu, colectiviștii au construit case de cîmp pentru brigada de tractoare.Printre tractoriștii fruntași ai S.M.T. Caracal se numără Gongea Andrei, Hristea Gheorghe, Ion Toma, Boarnă Ștefan.

Legumicultorii la lucruMembrii gospodăriei colective „Partizanul Roșu" din Techirghiol, regiunea Dobrogea, au obținut anul acesta din sectorul legumicol un venit bănesc de 980.000 de lei.în aceste zile atenția legumicultorilor este îndreptată asupra legumelor timpurii forțate. In scop s-au procurat 129 m.c. cherestea și 3.500 m.p. de geam, pentru extinderea răsadnițelor de la 3.000 m.p. la 5.000 m.p. De asemenea. au fost minative și cantități de pe terenul mei or.
pregătite paturile ger- s-au transportat mari îngrășăminte naturale destinat culturii legu-CONSTANTIN MOCANU corespondent

Rezultate bune 
în sectorul zootehnicGospodăria colectivă .Unirea* din comuna Bucecea. raionul Botoșani, a acordat o grijă deosebită dezvoltării sectorului zootehnic. Fermele de animale în prezent cuprind 486 bovine, din care 192 de vaci cu lapte, 767 ovine, 395 porcine din care 33 scroafe și cite 600 de păsări la suta de hectare. Buna îngrijire și hrănire a animalelor a dus la dobîndirea unor producții mari. De pildă, de la întregul lot de vaci, pînă la data de 23 noiembrie, îngrijitorii-mulgători au realizat o producție medie pe cap de vacă furajată de 1559 litri lapte, iar pînă la sfîrșitul anului se vor obține 3.000 de litri lapte, mai mult eu 500 de

litri față de prevederile planului. Succese importante au fost dobîn- : dite’ gore [ șan.Dea realizat anul acesta cîte 61 litri lapte pe cap de oaie, depășind . planul cu 11 litri. S-au evidențiat ciobanii Vasile Nencu și Toader 1 Baiu.Și în creșterea porcinelor, gospodăria a depășit cu mult cifrele planificate. Astfel de la cele 33 scroafe de prăsilă s-a realizat în medie cîte 12 purcei la fiecare fătare.Pînă acum din valorificarea produselor animaliere (lapte, carne, brinză, lină, ouă) pe bază de contracte cu statul, gospodăria a realizat un venit bănesc de 659.000 lei.Gospodăria colectivă din Bucecea a asigurat la timp hrana și adăposturile corespunzătoare animalelor în timpul iernii. Colectiviștii au însi- lozat 360 tone porumb, au depozitat 600 tone borhot de sfeclă de zahăr, 600 tone fin de calitate, precum șl peste 4 000 tone de coceni, paie, pleavă.Anul acesta gospodăria a mai ridicat 2 grajduri a 100 capete taurine. un grajd pentru 70 capete tineret bovin, un saivan, o îngrășat orie porcine.

a 
pJan te tehnice, 
din comuna Soporui de Cimpie, raio
nul Turda, au transportat in cimp 
importante cantități de îngrășăminte 
naturale, ce au fost incorporate 
sol o dată cu arăturile adinei 
toamnă. Pe mai bine 
re, colectiviștii au 
tone gunoi de grajd.

La aceste lucrări 
îndeosebi membrii brigăzii a IV-a de 
cimp, condusă de iov. loan Curta.

Ș; colectiviștii din lacobeni — 
sal ce aparține de comuna Soporui de 
Cimpie — au iertilizat o însemnată 
supraiafă de teren cu 670 tone gu
noi de grajd. Pe această tarla, în 
primăvară se va cultiva sfeclă de 
zahăr.

in 
de 

de 50 de hecta- 
transportat 700s-au evidențiat

A. RADU corespondent

O ședință obișnuită de lucru cu brigadierii și șefii de echipă, la gospoi daria colectivă din comuna Rădășeni, regiunea Suceava
Ședința plenară a Consiliului Superior 

al AgriculturiiPalatul început

In actuala perioadă de iarnă, S.M.T. Remus Opreanu, regiunea Dobrogea, are de reparat printre altele, 82 tractoare agricole, 7 tractoare rutiere, 144 pluguri, 80 semănători, 40 grape stelate, 45 discuitoare și 7 mașini de împrăștiat îngrășăminte chimice.Reparațiile mai grele vor fi executate în atelierul S.M.T.-ului. iar cele mal ușoare în atelierele brigăzilor permanente de tractoare.Lucrîndu-se cu vrednicie, pînă de curînd aici au fost reparate 25 de tractoare.S-au evidențiat mecanizatorii Tu- ran Salim, Nicolae Partache, Oprea Voinea și alții.
ȘTEFAN IFRIM corespondent

GHIȚA NICOLAE directorul S.M.T.-ului Caracal, regiunea Oltenia

TRAIAN BARBALATA 
corespondent

Fapte de buni gospodariFermele de animale ale gospodăriei colective din Cegani, raionul Fetești, numără în prezent 569 taurine, 980 porcine, 3.801 ovine și 13.000 păsări. Pentru cazarea animalelor. anul acesta colectiviștii au construit un grajd a 100 de capete bovine, o maternitate pentru scroafe, o hală de păsări cu o capacitate de 4.000 capete. Folosirea materialelor din resurse locale a dus la realizarea unor însemnate economii, construcțiile fiind totodată trainice și călduroase.La lucrările de construcții s-au evidențiat comuniștii Aurel Drăgoi și Tudor Nicolae. D. I.AURENȚIU corespondent

Miercuri dimineața la Marii Adunări Naționale a ședința plenară a Consiliului Superior al Agriculturii.La ședință iau parte membrii Consiliului Superior al Agriculturii, precum și secretarii cu problemele agrare ai comitetelor regionale ale P.M.R. și un mare număr de activiști ai consiliilor agricole regionale.La ședința de deschidere au participat tovarășii Chivu Stoica, membru al Biroului Politic și secretar al C.G al P.M.R., Alexandru Moghioroș, membru al Biroului Politic al C.C. al P.M.R., vicepreședinte al Consiliului de Miniștri, miniștri, conducători al unor instituții centrale și organizații obștești.Lucrările ședinței au fost deschise de tovarășul Mihai Dalea, secretar al

C.C. al P.M.R., președintele Consiliului Superior al Agriculturii.Tovarășul Eugen Alexe, vicepreședinte al Consiliului Superior al A- griculturii, a prezentat raportul privind analiza realizării planului în a- gricultură pe anul 1962 și sarcinile planului pe anul 1963.Tovarășul Nicolae Giosan, vicepreședinte al Consiliului Superior al Agriculturii, a prezentat raportul cu privire la principalele realizări ale cercetărilor științifice în domeniul agriculturii în anul 1962 și planul tematic de cercetare pe anul 1963.Dezbaterile în legătură cu rapoartele prezentate au continuat în cursul după-amiezii în secțiile de specialitate ale Consiliului Superior al Agriculturii. (Agerpres)

Pentru lucc—ul în munca de reparații

AM ORGANIZAT LUCRUL 
ÎN DOUA SCHIMBURI

Producții mari de struguri

beneficii sporite

La S.M.T. Bărcăneștl, regiunea Ploiești, se desfășoară cu intensitate repararea tractoarelor și mașinilor agricole necesare în muncile de primăvară. In foto-: grafie : mecanicul Aurel Rotă- reanu și Gh. Marin execută montajul unui motor de tractor.

Anul acesta, ca urmare a lucrărilor diferite și în volum sporit efectuate la gospodăriile colective deservite, stațiunea noastră de mașini și tractoare a realizat incă de la 20 noiembrie planul anual de producție, executînd 103 942 de hantri, față de 94 596 de hantri cît prevedea planul. Numai în campania din toamna acestui an, mecanizatorii noștri au realizat 38 648 de hantri, adică cu mai mult de 2 000 de hantri peste plan. Aceste succese sint urmarea organizării mai bune a muncii, a întrecerii socialiste dintre tractoriști, care au dus la folosirea

tractoarelor și mașinilor agricole eu Întreaga lor capacitate de lucru.Trăgind învățăminte din această experiență, noi am organizat repararea tractoarelor și mașinilor agricole ce vor fi folosite in campania de primăvară in așa fel incit, pînă la 31 decembrie 1962 să terminăm peste 70 la sută din volumul de lucrări planificate.Pentru prima oară. în cadrul stațiunii noastre munca de reparații la tractoare a fost organizată in două schimburi. Primul schimb își începe munca la orele 7,30, iar cel de-al doilea schimb la 15,30. Munca de reparații a fost organizată atît pe echipe, cit și pe opt posturi specializate. In cadrai posturilor se execută reparația liniei de arbori, pompelor de apă. chiulaselor, servomotoarelor, pompelor de injecție etc.In echipele de reparații au fost încadrați, pe lingă tractoriștii respectivi, și cite un mecanic de întreținere.Trebuie subliniat din capul locului* că inainte de începerea reparațiilor noi ne-am îngrijit să asigurăm condiții optime de lucra : in atelier a fost introdusă lumină de neon care asigură tovarășilor ce lucrează schimbul al doilea o vizibilitate ca și in timpul zilei, toate încăperile atelierului sint încălzite cu calorifer, uneltele de lucru, materialele și piesele de schimb necesare au fost puse la indemina oamenilor, astfel incit să nu existe nici o deficiență in această privință.Intrucit stațiunea noastră nu trimite la reparat la uzinele de reparații nici un tractor și nici un motor ci efectuează aceste lucrări numai in atelierul propriu, o atenție deosebită se acordă recondiționării unor repere importante cum sînt chiulasele, pompele de apă și altele.

La îndrumarea organizației de partid, comitetul sindicatului urmărește rezultatele întrecerii socialiste zilnic, cu prilejul analizei muncii din ziua precedentă, îi evidențiază pe cei mai vrednici mecanici și tractoriști, care lucrează cu pricepere și însuflețire pentru realizarea unor reparații de eea mai bună calitate.Pînă de curînd, din cele 118 tractoare ce trebuie reparate în această perioadă au fost terminate lucrările la 38 de tractoare. In mod deosebit s-au evidențiat pînă acum Ia repararea chiulaselor mecanicul Petre Mihai, la repararea pompelor de injecții mecanicul Ion Plopană și tractoristul Ion Călin, iar la diferitele recondiționări strungarul Niță Zamfir.In afară de tractoare, pînă de cu- rînd, în stațiunea noastră s-au reparat și 38 de pluguri, din cele 120 planificate, toate cele 57 de cultivatoare, 30 de semănători de porumb, din cele 55 planificate, toate cele 21 de grape reglabile și 25 de discuitoare, din cele 33 prevăzute.Sînt unele echipe care de pe acum au terminat reparația întregului utilaj agricol repartizat lor. De e- xemplu, la echipa I, cu sprijinul mecanicului Marcel Gatea, au fost reparate toate cele 3 discuitoare, 2 grape reglabile, 3 semănători SU-29, 4 cultivatoare și 5 semănători 2 SPC-2. De asemenea, s-au reparat de pe acum și 5 tractoare, din cele 9 planificate.Sîntem hotărîți să nu ne precupețim eforturile pentru a realiza numai reparații de cea mai bună calitate. ȘTEFAN LUCAdirectorul S.M.T.-ului Făurei, regiunea Galați

V praștia, prășite Execu- calitate,solului au efectele precipita-
struguri planificată acest an de pe cele vie ale gospodăriei regiunea Ploiești, a

Producția a se realiza 774 hectare de stat Urlați, fast de 4.400 kg. la hectar.Pentru realizarea și depășirea acestei producții, viticultorii de aici au luat măs-irile cuvenite încă din toamna anului trecut. Astfel, de îndată ce s-a terminat recoltatul strugurilor, butucii au fost îngropat. printre rinduri s-a arat la 16-18 cm.. încorporindu-se în sol, o dată cu arătura. 3.965 tone de gunoi de grajd și 178 tone de îngrășăminte chimice. în primăvară, de rimpuriu s-a făcut dezgropatul, după care s-a trecut la executarea tăierilor.Spre deosebire de alți ani, acestei importante lucrări de care depinde în mare măsură recolta de struguri i s-a dat o deosebită atenție. Astfel, tăierile au fost efectuate în mod diferențiat, în funcție de soi, de rigurozitatea butucului și de fertilitatea solului. La soiul Crimpoșie, de exemplu, s-au făcut tăieri lungi în cordoane, neobișnuite pînă acum prin aceste locuri, numărul ochilor lăsați la butuc fiind între 60-80. Prin aplicarea tăierilor în cordon s-a înlăturat în mare măsură fenomenul de mărgeluire (meiere), ceea ce a dus la asigurarea unei recolte medii de peste 8.000 kg. struguri la hectar la acest soi.Un număr mai

de în de mare de ochi la butuc (cu 15-20 la sută față de anii precedenți), a fost lăsat și la celelalte soiuri de struguri.Pentru a se asigura o tăiere corespunzătoare, la această muncă au fost repartizați numai oameni pri- cepuțt Lucrul a fost început după ce în prealabil acestora li s-a făcut un temenic instructaj, atît teoretic cit și practic. De asemenea, în timpul tăierilor, maiștrii viticoli au supravegheat îndeaproape această importantă lucrare.O grijă deosebită s-a acordat în primăvară și cercuitului. Experiența le-a arătat maiștrilor că orice întîr- ziere in executarea cercuitului duce la pierderea unui însemnat număr de ochi. De aceea, această operație a fost în așa fel organizată, incit să fie terminată în întregime înainte ca via să pornească în vegetație.O dată terminate aceste două lucrări (tăierile și cercuitul), viticultorii au trecut la executarea arăturilor de primăvară. Lucrarea s-a făcut la o adîncime de 10-12 cm., cu răsturnarea brazdei spre interval După 14-16 zile s-a început efectuarea sapei mari și apoi a prășitului. în total, au fost executate 5 praștie, iar pe unele parcele, în special acolo unde s-a constatat că frunzele încep să pălească iar strugurii să nu acumuleze în greutate (asta din cauza lipsei de preci-,

pitații), s-a dat și a 6-a Pentru a 6-a oară au fost circa 70 de hectare de vie. tate la timp și de bună lucrările de întreținere a înlăturat în mare parte distructive ale lipsei de ții din timpul verii.Paralel cu lucrările de întreținere a solului, viticultorii au dat atenția cuvenită și celor menite a preveni și combate bolile și dăunătorii. în acest scop au fost aplicate 4 stropiri, iar pe unele parcele —5. Stropirile s-au dat combinate. în zeama bordeleză s-a pus sulf mu- iabil — 0,2 la sută. Executate cu multă conștiinciozitate, stropirile au înlăturat complet daunele ce puteau fi provocate de mană, oi- dium sau cochilis. boli care uneori dijmuiesc mult din recolta de struguri.Lucrările de calitate aplicate viței de vie au asigurat condicii bune de dezvoltare, iar recolta de struguri a răsplătit din plin munca depusă. La recoltare toate brigăzile și-au
V. CAZACII

Averea obșteasca 
și un proverb depășit

zicem ca pro
nunțări bobo-

— Adică de ce să 
verbul: „Toamna se 
eii ? !'. Uite că noi tot numărăm și n-am isprăvit nici acum, măcar că 
sîntem în decembrie. Da, da, ascul- 
tă-mă pe mine, proverbul ar trebui 
schimbat. Să-l facem mai... colecti
vist.

Nu-l întrerup pe tovarășul Vlă- 
duț; să spun drept, mi-e plăcut să-i 
aud considerațiile începute pe sea
ma proverbului cu pricina.

Intră șeful contabil Raita și se 
consultă cu președintele în privința 
unor cifre. Discuția se rostogolește 
în sfera milioanelor de lei, a vagoa
nelor de cereale, a miilor de hecto
litri de lapte.

Și din această discuție „pe o temă 
de buget", foarte obișnuită celor doi, 
după cite îmi dau seama prinde con
tur o realitate tot atît de obișnuită, 
dar care, de fiecare dată, pare nou
lui venit surprinzător de nouă. Este 
realitatea mersului neîntrerupt îna
inte al gospodăriei colective.

In definitiv, pe ce temei președin
tele colectivei din Pecineaga Do- 
brogei are ce are cu un proverb atît 
de cunoscut ? De ce i se pare că 
n-ar fi destul de... colectivist ?

— S-o luăm mai pe-ndelete, to
varășe Vlăduț. Atîtea cifre mă dau 
gata.

Președintele e de acord cu anu
mite condiții. Să discutăm, dar cu 
cifre, fiindcă fără ele discuția n-ar 
avea temei. Apoi, să vorbim um-

blind prin gospodărie, ca să nu de
ranjăm contabilii care mai au de 
numărat „atîția boboci".

Așadar, la drum. Un vînt tăios, 
veritabil vînt dobrogean, aleargă te
hui, grăbindu-ne. Gazda, obișnuită, 
nu se sinchisește.— Aici avem sectorul zootehnic 
numărul 1. Să-i dăm ocolul și 
urmă o luăm spre celălalt.

Număr repede vreo 15—20, 
construcții, dorind sincer să 
mulțumim cu ocolul acestui prim 
sector. Vîntul parcă s-a întețit.

— In 1958, la consfătuirea de la 
Constanța, aveamConstanța, aveam aici doar „trei 
grajduri, începu tovarășul Vlăduț. 
Sectorul doi încă nu exista. De a- 
tunci și pînă anul trecut, adică pînă 
la consfătuirea din decembrie de la 
București, am ridicat încă 16 con
strucții — grajduri, îngrășătorii, 
hale de păsări, magazii. Ce se vede 
în partea stingă, am ridicat anul 
ăsta: două grajduri de vaci, două 
îngrășătorii de porci, g maternitate 
de scroafe și o hală pentru 4.000 de 
păsări...

Trebuie să strig pentru a mă face 
auzit:

— Cam multe cifre, zic în glumă.
Un tovarăș se apropie. E ingine

rul zootehnic Cornel Dănilă „fost 
oltean, din 1957 dobrogean get-be- 
get".

(Continuare în pag. a 4-a)

T. OPREA(Continuare în pag. a 4-a)

La pescuit pe iazul gospodăriei colective din comuna Sulița, regiunea Suceava



ÎNVĂȚĂMÎNTUL AGROZOOTEHNIC DE MASĂ
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ÎN. PLINĂ..DESFĂȘURARE

Președintele gospodăriei colective din Mădăraș, regiunea Crișana, Teodor Maghiar, Erou al Muncii Socialiste, stă de- | seorî de vorbă cu cursanții de la cursurile agrozootehnice despre problemele de producție.
9 I

In raionul Drăgășani

Calitatea lecțiilor
Săptămînă trecută, consiliul agricol al raionului Drăgășani a organizat un control în toate gospodăriile agricole colective pen’ru a urmări felul în care se desfășoară in- vățămîntul agrozootehnic de masă, cît și calitatea lecțiilor predate. Din controlul făcut s-a putut desprinde un fapt îmbucurător ți anume : proape în toate gospodăriile eolee- tive, învățămîntului agrozootehnic de masă i se acordă atenția cuvenită. Majoritatea află la lecția a dau cercurile din | colective din comunele Mădulari, Zevideni. Mitrofani. Ola- nu și altele ; frecvența medie raion este de peste 91 la sută.

de Îngrijirea și fura-

cercurilor se V-a. Exemplu gospodăriile ■ Pesceana,
pe

EXPUNERI CONCRETE, LA SPECIFICUL GOSPODĂRIEI
ia de din de

cercul pentru Ia gospodăria comuna Voi- mulți ani la

Eleonora Păunescu ți Constantinescu, executind manuale, în afară de cele mecanice, au reușit să brigada lor cîte 4.100 kg

vă din Dri 

ale gospodi
tor DrăgE.

probleme ți au eontribult la înarmarea colectiviștilor cu noțiuni privind normarea și retribuirea muncii.Lecții ea conținut bogat, bine pregătite. a ținut ți ing. agr. IonNico- laesea de la gospodăria colectivă din Sătești.Dapă controlul întreprins la majoritatea cercurilor, consiliul agrl- eal al raionului Drăgășani, cu spri- Jteat comitetului raional de partid, a organizat o consfătuire la nivel raJoaal ca toți lectorii și președinții gospodăriilor colective. Cu acest prilej a fost popularizată experiența benă a cercurilor agrotehnice din gospodăriile agricole colective din eooaanete Peseeana, Mădulari. Mitrofan! ți altele. Totodată, s-a insistat in mod deosebit asupra conținutului lecțiilor si a participării colectiviștilor la discuții pe marginea lecțiilor predate ți a îmbunătățirii tot mai nmh a frecvenței.
PETRE ZBÎRLEA

Rezultatele sînt
t co.ert.ve in cea de

Munca culturala 
în sprijinul producțieiLa sfîrșitul anului trecut, gospodăria agricolă de stat Pietroiu, raionul Fetești, a fost decorată cu Ordinul Muncii clasa I pentru succesele de seamă obținute de harnicul colectiv al acestei gospodării în producția cerealieră și cea animalieră.Succesele obținute pînă acum dovedesc că și în acest an rezultatele vor face cinste acestui colectiv. La porumb, bunăoară, de pe o suprafață de mai bine de 1.700 de hectare, s-a obținut o producție medie de 6.200 kg, iar la grîu de 3.684 de kg de pe aproape 2.100 de hectare. Nu încape îndoială, că o contribuție de seamă la obținerea acestor rezultate a avu- t-o și munca cultural-educativă, desfășurată in sprijinul producției de către comitetul sindicatului, sub îndrumarea organizației de partid din gospodărie. Și la gospodăria de stat Pietroiu, această activitate s-a desfășurat sub diferite și multiple forme.— In gospodăria noastră sînt angajați permanenti sute de lucrători. Marea lor majoritate, spune tov. Gheorghe Enescu, președintele comitetului sindicatului, iși desfășoară munca și totodată locuiesc pe terenurile dintre Dunăre și Borcea. Aci, datorită specificului de muncă și așezării terenului, ei au mai puține posibilități ca cei care-și duc munca dincoace de Borcea, să participe la diverse manifestări cultural-artistice. Pentru a nu-i lipsi pe muncitorii noștri de aceste posibilități, au fost organizate diverse manifestări cultural-artistice, care, în același timp, au avut menirea să-i învețe să lucreze mai bine. Astfel, au fost tinute conferințe cu caracter de producție, cultural-educative, de știință popularizată și altele, de către tovarăși cu o înaltă pregătire. Dintre conferențiari îi amintim pe ing. agronom Timofei Păpușoi, mediem veterinar Iacob Tuluș ți alții. Pentru a ține asemenea conferințe au fost invitați si tovarăși din afara gospodăriei. Foloasele conferințelor cu caracter teh- • nic se văd astfel ți din producțiile cerealiere obținute de gospodăria noastră și în acest an. Pentru popularizarea metodelor bune în muncă in rîndul celorlalți lucrători, continuă tov. Enescu, la noi în gospodărie se organizează deseori schimburi de experiență între muncitori la locul de muncă. Zilele acestea, de pildă, a fost organizat un asemenea schimb la sectorul zootehnic cu toți îngrijitorii de animale. Aci, mulgătorul Gheorghe D. Gheorghe le-a vorbit celorlalți mulgători despre experiența lui, cum a obținut 3.900 litri lapte în medie pe cap de vacă furajată pină la începutul acestei luni. Rezultate bune în activitatea de zi cu zi a gospodăriei dau consfătuirile de producție organizate o dată pe lună și chiar de mai multe ori în toate sectoarele de activitate.

comitetului sindicatului, trebuie să consemnăm intensă activitate cu cartea care se duce la această gospodărie. Astfel, bibliotecile secțiilor sînt înzestrate cu aproape 4.000 de volume tehnice, literare și politice; peste 350 de lucrători sînt cititori activi, pînă acum ei au citit aproape 3.000 de volume. De asemenea, lucrătorii gospodăriei de stat Pietroiu au mai bine de 400 de abonamente la ziare și reviste. Munca cu cartea este deosebit de variată. Astfel, deseori se organizează recenzii și seri literare, iar din ziare și reviste sînt citite, la locul de muncă, în colectiv, materiale de specialitate, precum și de politică curentă.— Mai putem arăta, bunăoară, a- daugă tovarășul Bnescu, despre o acțiune educativă folosită de comitetul sindicatului cum este trimiterea de scrisori de mulțumire familiilor fruntașilor în producție. De asemenea, o dată pe săptămînă, organizăm emisiuni speciale ale stației de radioamplificare Închinate fruntașilor în muncă. Manifestările cultural-artis- tice, organizate în colectiv la club, vizionarea de spectacole de teatru și filme, toate au ca scop ridicarea nivelului de cunoștințe al lucrătorilor noștri, îmbogățirea vieții lor spirituale.— Se apropie iarna. Ce măsuri ați luat pentru continuarea și întărirea muncii cultural-artistice pentru această perioadă ? mai întreb eu.— Vom continua, așa cum de altfel ne-am și planificat, cu ținerea de diverse conferințe legate de producție, cu consfătuirile de producție. Biblioteca va fi înzestrată cu noi volume, în valoare de 3.000 de lei. De asemenea, vom mări și numărul cititorilor, va spori mult numărul recenziilor și cel al serilor literare față de lunile din urmă. Totodată, vom activiza echipa de teatru, brigada artistică de agitație și echipa de dansuri pentru a pregăti programe noi, mobilizatoare. Considerăm că, desfășurînd și pe perioada de iarnă o bună activitate cultural-artistică, producția nu va avea decît de cîștigat. Iar dacă ne gîndim că la învățămîntul agrozootehnic de masă participă cîteva sute de salariați, avem convingerea că toate aceste măsuri îți vor aduce din plin contribuția la obținerea de noi succese în munca de zi cu zi a gospodăriei de stat Pietroiu, unitate agricolă socialistă fruntașă.
GH. BACIU

La Uxina die reparații din Cluj

Garanții sigure 
tot mai mariOrganizindu-și temeinic munca, colectivul de muncitori, tehnicieni și ingineri de la Uzina de reparații din Cluj a obținut în acest an rezultate bune in procesul de producție. Bunăoară, planul producției marfă, ca și al fabricației de piese, a fost realizat încă de la sfîr- șitul celei de-a doua decade din luna precedentă, iar planul de reparații la tractoare ți motoare a fost îndeplinit, pînă la data respectivă, în proporție de 185 la sută. Economiile peste plan realizate însumează cifra de 700.000 lei. După date preliminare, față de planul inițial, uzina va realiza la sfirșitul anului o producție globală mai mare cu circa 3 milioane lei.Ce a concurat la obținerea acestor rezultate ? în primul rînd se poate arăta că secția de montaj a fost reorganizată pe două linii: șasiu și motor,. Pe de altă parte, munca la secția de reparații a fost încredințată unei brigăzi complexe formată din 60 de persoane (strungari, lăcătuși etc). Metoda brigăzii complexe s-a dovedit a fi mai bună decît lucrul individual. Astfel, golurile de muncă au fost. eliminate, munca în salturi — lichidată. Totodată munca în cadrul brigăzii complexe ajută la ridicarea calificării muncitorilor, șefii de posturi fiind interesați ca toți muncitorii să-și ridice nivelul cunoștințelor profesionale, pentru a produce mai mult și de mal bună calitate. De asemenea, cîștigul mediu al muncitorilor din brigadă a crescut cu 12—15 la sută. Un alt mare avantaj al muncii în cadrul brigăzii complexe este ți acela al simplificării formularisticii (nu se mai fac buletine de lucru individuale, ci pe brigadă).Ca urmar-e, sistemul brigăzii complexe a fost extins în toată întreprinderea.— Transpunerea în viață a prevederilor planului de măsuri teh- nico-organizatorice, spunea directorul uzinei, tov. Gavrilă Bcea, a contribuit în cea mal mare măsură la dobindirea rezultatelor înregistrate.într-adevăr, din cele 65 măsuri propuse prin plan, pînă de curînd au fost realizate 58 măsuri. Dintre cele mai importante notăm : îmbunătățirea utilizării capacității de producție prin montarea unui eiec- trobalan la bancul de rodaj, montarea pe un tractor Universal a unei macarale pentru ridicarea ți

pentru succese 
in anul viitortransportul diferitelor piese grele șl asamble; extinderea reoondițio- nărilor la cea 70 de repere; mărirea numărului de ștanțe pentru confecționarea diferitelor siguranțe, rondele și alte accesorii necesare la reparații ; îmbunătățirea tehnologiei procesului de fabricație la 8 repere (prin revizuirea și reașezarea normelor de lucru) etc.Tot prin planul de măsuri teh- nico-organizatorice s-a prevăzut aplicarea în producție a anumitor inovații. în acest scop colectivul de inovatori de aici, în frunte cu comuniștii Constantin Ciotlăuș (secretarul organizației de partid), Iulian Mureșan și Nistor Ungurușan, precum și mecanicii Ludovic Karancsi, Vasile Sveikovsky, Simion Uțu și alții au realizat o seamă de inovații ce au fost aplicate cu succes în producție. Printre acestea se numără dispozitivul de scos dopurile de la rampele de ungere, cel pentru demontarea faliilor, dispozitivul de recondiționare a corpului pompei de alimentare, cel pentru demontat rulmenți, roți dințate etc.O atenție deosebită se acordă la Uzina de reparații din Cluj evitării formării de supranormative. Pentru aceasta, aprovizionarea magaziei se face în baza planurilor trimestriale și lunare. în acest scop se stabilesc stocuri minime de piese, în așa fel încît totalitatea valorică a acestor piese Să nu depășească normativul valoric stabilit prin plan.Ca urmare a transpunerii în viață a prevederilor planului de măsuri tehnico-organizatorice, prețul de cost al motorului a fost redus cu 400 de lei. Se prevede ca acesta să fie redus pînă la sfîrși- tul anului cu încă 200 lei per motor. De menționat că în acest an uzina a realizat la reparații 1200 de echivalenți, față de 600 de echivalenți planificați.După cum s-a văzut Uzina de reparații din Cluj, datorită unei mai bune organizări a muncii, a dobîn- dit în acest an succese demne de toată lauda.Realizările dobîndite în acest an sînt garanții sigure că în anul viitor sarcinile sporite ce stau în Jața vrednicului colectiv de aici (printre altele numai volumul de reparații va spori cu 60 la sută), vor fi duse cu cinste la îndeplinire.

ION LEȘEANU

Pe linia activității culturale, în afară de cele spuse de președintele
Inginerul agronom Constantin Căpitanii este lector cultura plantelor agricolă colectivă cești. El lucreazăaceastă unitate și are o bogată experiență, în munca de lector. De aceea la iscare lecție pe care și-o întocmește, ei are grijă să aleagă cele mai bune și mai convingătoare exemple din activitatea gospodăriei și din munca colectiviștilor. Bunăoară, Ia lecția „Dezvoltarea intensivă și multilaterală și căile de sporire a producției în ramura culturilor de cîmp“, lectorul Constantin Căpitanu a vorbit pe larg despre rolul agrotehnicii în sporirea producției de porumb. El a arătat că în acest an, colectiviștii Gheorghe Păunescu, Gheorghe 5 prașile 3 prașile obțină înporumb boabe în medie la hectar, cu tot timpul neprielnic.Cu rezultate bune îți desfășoară activitatea și cercul zootehnic de la această gospodărie. Astfel, ing. zootehnic Maria Crișan însoțește flecare lecție cu exemple din munca colectiviștilor care lucrează în sectorul zootehnie. Cu prilejul lecțiilor predate, colectiviștii de aci au discutat și despre cauzele care au dus Ia îmbolnăvirea unor vaci în laeta- ție, fapț care a dus la scădere* producției de lapte.— Prima cauză care a dus la îmbolnăvirea vacilor, Ie-a explicat inginer» cursanților, a fost slaba îngrijire ți hrănire a acestora.După primele lecții, s-a observat un interes mult mai mare al eolec-

■nu agm. le masă din gospodăriei a aPînă 3 agretehnie. ootehnic. au te. la prinzi cerc. 4 lecții, iar a celelalte cîte 3 legii. La fiecare lecție inute pină în prezent, recvecța cursanților a fost foarte bună. Cei aproape 200 de colectiviști înscriși au luat parte eu toții la cursuri. Cei mai activ» dintre aceștia rir.t colectiviștii Ion NL. chita. Anton Păvălo- iu. Gheorghe Negrea, Msria Constantinea- cu, Maria Vulpașu din brigăzile de timp. Ni- coța Vintiknu. Die N. Ștefan. Dragomira Visile care lucrează în viticultură, precum ți crescătorii de animale Pompiliu Neagu, Anca Dumitru. Aristide Dumitru și alții.Interesul mare pe care-1 manifestă lectiviștii noștri de învățămîntulzootehnic de masă se datorește faptului că toți sînt dornici să învețe cît mai multe lucruri noi despre lucrarea pămîntului și creșterea animalelor. La cercul agrotehnic, bunăoară, cursanții au învățat lucruri noi, interesante despre căile de sporire a pro-
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• Pentru colectiviștii 
urmează la 
din cadrul gospodăriei agri
cole colective „6 Martie" din 
comuna Mașloc, regiunea Ba
nat, conducerea acestei gos
podării va Organiza și vizita
rea unor gospodării agricole 
de stat cu puternice sectoare 
zootehnice. Printre acestea se 
numără și gospodăria agricolă 
de ștat Singndrei.

® Inginerul agronom Gheor
ghe Marinescu, lectorul cer
cului agrotehnic de la gospo
dăria colectivă din Carvan, 
regiunea Dobrogea, a predat 
pînă zilele acestea 4 lecții- 
Fiecare lecție predată de lec
tor este însoțită 
strații practice 
mult interes 
curșgnților.

® Zilele acestea, 
agricol al raionului 
VJleea a organizat pe 
ional un instructaj cu toți fee- | 
torii care predau la învăță- § 
mîntul agrozootehnic de masă- 8 
Scopul instructajului a lost ri- | 
dicarea nivelului predării Iec- g 
țiilor la toate cercurile. 8
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duîțxe afrieole în ramura culturilor de
timp. Cu multe țiprep ase Învățăminte și-au îmbogățit cu- noțtintele ți cursanții de la cercul viticol. Cu ocazia predării lecție: a 2-a. de pildă, vibeultorii sogtri au învățat cum te orga- elzează munca stropim; viței de v despre retribuirea i lectivîțtiior tare trează tn «actorul tital etc. Tot ața interesante ți de lotitoare rin' ri 1 țiila pentru tursar cercului zootehnic Că membrii colectiviști rint interesați tă do- bindească eunoțUnțe noi în toate ramurile, o dovedește ți faptul că de fiecare dată ei iau cuvtntul în număr mare pe marginea let. țiilor predate ți pun întrebări lectorilor a- tunei cind unele !’> eruri le sint neclare.Dacă pînă acum învățămîntul agrozootehnic de masă desfășoară bine, un merit îl au ți cei doi lectori: tov. Ion Tu. dor, inginerul agronom al gospodăriei noastre, lector la cercurile agrotehnic și viticol, ți stan tin medic veterinar de la circumscripția Pietroasele, lector la cercul zootehnic. Lectorii predau pe înțelesul oamenilor, 1* expli-
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bunecă cu de-amlnur.tui și | eu răbdare lecțiile țre. | cute în planul de în- i vățâmint De asemenea. lectorii îmbo- i gătesc lecțiile eu mul- | te exemple din acti- j vitatea gospodăriei și ; a colectiviștilor noș- | tri, precum și din alte gospodăru. Deosebit de instructive sînt demonstrațiile practice pe care le fac lectorii cu prilejul predării fiecărei lecțiLNu este lipsit de Intere» dacă arătăm că pentru buna desfășurare a învățămîntului. conducerea gospodări, ei noastre, tadrumată de organizația de partid, se preocupă intens. Astfel, sala de cursuri, special amenajată în acest scop, e bine întreținută, încălzită șl iluminată, ți, de asemenea, mobilizarea cursanților la cursuri este de fiecare dată de sută la sută.Toate acestea ne îndreptățesc să spunem că pînă acum rezultatele la învățămîntul agrozootehnic de masă sînt bune.
PAUL TANASOIU președintele gospodăriei agricole colective din comuna Ulmeni, raionul Mizil

Formații artistice 
cu activitate bogatăîn cadrul căminului cultural din 

eomuna Saligny, raionul Medgidia, 
se desfășoară o intensă activitate 
cultural-artistică. Astfel, toate for
mațiile artistice repetă de zor pre
gătind diferite spectacole, care au 
menirea să sprijine acțiunile de 
masă organizate de căminul cultu
ral sub îndrumarea organizației de 
partid.

Totodată, în fiecare sîmbătă se 
organizează informarea politică a 
colectiviștilor cu principalele eveni
mente internaționale, precum ți 
diferite știri din țară. La expune
rea informărilor politice îți dau 
concursul Toma Drăgulescu, profe
sor, și Gheorghe Știrbii, președin
tele gospodăriei colective. De ase
menea, cu regularitate sînt ținute 
și conferințe pe teme agricole. In 
ultima vreme au fost expuse confe
rințe ca: „Asigurarea seminței de 
bună calitate", „Să executăm ară
turi adinei" și altele, care au fost 
ținute de Olimpia Gruia, inginer 
agronom, și Mercan Spiridon, învă
țător.

Toate manifestările au fost spriji
nite de echipa de dansuri, de so
liști recitatori și brigada artistică 
de agitație care a prezentat progra
mul : „La noi în gospodărie e bel
șug șt bucurie". Aceste formații au 
mai prezentat spectacole și în co
munele Ștefan cel Mare, Faclia șt la casa de cultură din Cernavodă. 
Mai trebuie arătat că în prezent 
brigada artistică de agitație, echipa 
de dansuri, precum și corul se pre
gătesc intens pentru cel de-al 7-lea 
concurs al formațiilor artistice de 
amatori.

NICU BANCOTA corespondent
[ O zi obișnuită, la biblioteca ( comunală din Movila Miresei, f raionul Brăila; întotdeauna ( aici este o mare afluență de l cititori.

<*■ deMecanizatoriiViziru, Galați, dispozițiela S.M.T. regiunea au la i un frumos club amenajat în clădirea pe care o vedeți în fotografie.
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...A sunat. Larma de pe coridoare, 
glasurile vesele ale elevilor se aud 
tot mai încet; ici-colo, cîteva voci, apoi pași grăbiți și zgomotul ușilor 
care se închid.

O nouă oră de cursuri începe în- 
tr-o atmosferă de așteptare plăcută, 
de preocupare. Iată, că în cadrul 
ușii apare profesoara, inginer lolan- 
da Ogruțan. Zîmbește blind, cuprin- 
zînd cu privirea toată clasa și le 
face semn elevilor și elevelor, să se 
așeze în bănci. Urcă la catedră, tre
ce în catalog absențele, apoi coboară 
și se apropie de primul rînd de 
bănci.

— Ce lecție am avut pentru as
tăzi?

Toată clasa este o pădure de mîini. 
(Și așa va fi în tot timpul lecției).

— Pentru astăzi am avut lecția : 
„Hrana ca factor de vegetație", spu
ne elevul indicat de profesoară.

Rînd pe rînd, elevii vorbesc des
pre substanțele hrănitoare necesare 
vegetației plantelor, despre micro și 
macroțlemente. Bercean Gheorghe 
arată pe o planșă prinsă la tablă-------------------------------- ------ ------------
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cum ss naște azotul, Bîtea Livia ex
plică cum se prezintă fosforul în sol, 
cum îl iau plantele din roci și din 
descompunerea resturilor organice; 
Marea Maria descrie potasiul și a- 
rată că acesta lipsește in special pe 
solurile podzolice, aluvionare Și brun 
roșcate. De aceea, gunoiul de grajd 
și cenușa care conțin în mare mă
sură potasiu sînt îngrășăminte foar
te necesare ți la îndemina oricărei 
gospodării.

Rînd pe rînd, elevii descriu și ce
lelalte substanțe atît de necesare 
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hrănirii plantelor arătind de unde 
provin ele sau prin ce mijloace pot 
fi date de om.

Răspunsurile sînt bune, gîndite, 
exemplificate. Deși s-ar putea spune că~„Agricultura generală" nu va 
fi principalul domeniu de activitate 
al viitorilor contabili G-A.C-, aceștia 
se dovedesc pasionați de noile cu
noștințe pe care le capătă în școală. 
De fapt nici nu-i de mirare căci toți 
elevii și elevele din anul I contabili 
de la Centrul școlar agricol din 
Turda sînt copii de colectiviști din 
regiunea Cluj.

lat-o pe Zahan Maria, cea mai 
mică de vîrstă — are 13 ani. Părin
ții sînt membri ai gospodăriei colec
tive din Soporul de Cîmpie. Da în
ceput, s-a gîndit să se înscrie la e- 
xamenul de admitere în liceu. Tatăl 
a sfătuit-o să vină la școala de con
tabili G.A.C. și dacă a reușit, aceasta se datorește bunei ei pregătiri, 
căci la examen s-au întrecut nu mai 
puțin de cinci caMidați pe un loc. 
Acum e înctntată de școală, iar pă
rinții care au venit să o viziteze, au 
auzit cu bucurie că fiica lor are nu
mai note bune.

Morea Maria e din lacobeni. Pă
rinții sînt colectiviști și e primul lor 
copil care merge mai departe, la

școala tehnică- Au îndemnat-o să 
vină aici, la școală, și ei și președintele gospodăriei colective. Bîtea Linia, care a obținut cea mai mare 
medie la examenul de admitere, e 
tot de la țară, fiică de colectiviști. 
însușește ușor cunoștințele, constru
iește răspunsuri frumoase, precise, 
clare și mărturisește că toate ma
teriile i se par ușoare. De fapt și 
notele de 8, 9 și 10 susțin acest lu
cru.

Dar iată că prima parte a lecției 
s-a terminat. Inginera Ogruțan scrie 
pe tablă titlul noii lecții: „Buruie
nile". Predarea lecției o face stimu- 
lind tot timpul participarea elevi
lor, folosind cunoștințele mai vechi 
ale acestora dobîndite la lecțiile an
terioare sau chiar cele dobîndite ly- 
crînd la cimp, alături de părinți.

De fapt elevii, fii de țărani, știu 
multe lucruri în legătură cu neajun
surile pe care le provoacă buruie
nile culturilor agricole, arată parti
cularitățile biologice ale acestora, 
căile de înmulțire și răspîndire. 
Treptat, treptat, noua lecție a fost 
sistematizată, expusă pe înțelesul 
tuturor. In caietele de notițe elevii și 
elevele și-au trecut toate cunoștin
țele importante te închid mulțu
miți.

Lecția s-a terminat ? Da. Mai ră
mâne de îndeplinit însă o formali
tate, de astă dată plăcută. Profesoa
ra trece notele elevilor care au răs
puns la această oră. Primesc notele 
9 și 10 Bl.tca Livia, Ilea Alexandra, 
Minecan Viorica și alții.

O altă ii de cursuri s-a încheiat. 
In ordine, elevii și elevele ies din 
clasă și merg la cantină. îi așteaptă 
o masă gustoasă, îndestulătoare și bine pregătită, ca întotdeauna.

C. LUCIAN



roducții sporite de lapte, la un preț de cost scăzut
ta gospodăria de stat Bu
lin prețios schimb de ex- 

obținerea unor producții

De curînd, a avut loc 
dumerii, raionul Oltenița, 
periență în legătură cu 
mari de lapte, la un preț de cost scăzut. Schimbul 
de experiență a fost organizat de consiliul regio
nal al sindicatelor, în colaborare cu Trustul Gostat 
București.

La consfătuire au luat parte mulgători fruntași, 
ingineri zootehniști, medici veterinari, președinți al 
comitetelor sindicatelor și secretari ai organizații
lor de bază U.T.M. de la gospodăriile de stat din 
regiunea București. Ca invitați au participat la

schimbul de experiență mulgători și brigadieri din 
unele gospodării colective și cercetători de la sta
țiunile experimentale zootehnice din regiune.

După vizitarea iermei de vaci a gospodăriei de 
stat Buciumeni, unde oaspeții au stat 
mulgătorii și Îngrijitorii, schimbul de 
continuat în sala clubului gospodăriei.

Publicăm mai jos expunerile făcute 
ing. zootehnist Vladimir Vulpanovici și dr. Dumi
tru Popescu din unitatea gazdă și tov. ing. zooteh
nist Gh. Berevoescu, de la gospodăria de stat Ol
tenița — ca și unele observații și propuneri ale 
participanților ia schimbul de experiență.

de vorbă cu 
experiență a

de tovarășii

Din experiența gospodăriei agricole de stat Buciumeni

Furajarea, problema nr. 1

Din experiența gospodăriei agricole de stat Oltenița

Roadele întrecerii 
socialistecontribui la obținerea cit producția furajată, gospo- organizat

ț.

Prin folosirea unor metode înaintate

Pînă în anul 1958, sectorul tau- ii al gospodăriei noastre era slab szvoltat. Incepînd de atunci, la drumarea organizației de partid cu sprijinul Trustului Gostat icureștl, s-a trecut la dezvolta- a acestui sector prin achiziționa- a unui important număr de vaci juninci. împreună cu efectivele schi, la sfîrșitul acestui an vom unge la un efectiv matcă de 400 .ci, Iar la sfîrșitul anului viitor la >00 vaci.Pentru a obține producții cit mai ari de lapte, consiliul gospodăriei astre a acordat o deosebită aten- ! asigurării bazei furajere.Amplasarea culturilor furajere: >rumb pentru siloz, pepeni furări, și a plantelor anuale pentru asă verde, s-a făcut în parcele de ren bine fertilizate, în apropierea •ajdurilor de vaci. Ca urmare a ăsurilor agrotehnice ce s-au apli- .t, gospodăria noastră a obținut în- e altele — deși în aeest an au fost ■ndiții mai;ste ha

de

în
puțin favorabile —ț 30.000 kg porumb masă verde și 80.000 kg pepeni furajeri lascopul unei bune furajări a beilor de lapte în perioada de stallage, noi am asigurat cantități ifîciente de nutrețuri însilozate. ceeașî atenție s-a acordat șl ffnu- li de leguminoase care este format i proporție de 60 la sută din lucer- i și 40 Ia sută din borceag (ovăz + ăzăriche).Pentru a asigura vacilor de lapte mtități suficiente de furaje s-au •ocurat și unele furaje ieftine de ■oveniență industrială cum sînt: elasă, borhotul de bere și peste 0 tone gozuri valoroase.Aplicînd în practică regulile înainte de creștere a animalelor, gospo- Lria noastră a reușit să realizeze,

tau vaci cu producție cunoscută (de exemplu, la secția Herești și la brigada a 7-a de la secția Gruiu) vacile au fost împărțite pe grupe de 12—14 capete, după producție. A- ceasta a permis ca ele să fie furajate în raport cu capacitatea producție a fiecărei grupe.O atenție deosebită s-a acordat în gospodăria noastră asigurării în rații a unui raport proteic normal. In cursul anului 1962, pentru fiecare U.N. s-au asigurat 94 grame A.D. In perioada de vară, cînd porumbul masă verde constituia furajul de bază> am asigurat raportul proteic administrînd în hrana vacilor de lapte cîte un kg șroturi de floarea-soarelui.Pe timpul furajării vacilor cu masă verde și pe timpul pășunatu- lui rațiile date au fost formate exclusiv din furaje verzi de pășune șl din conveler. în această perioadă, vacilor cu producții de lapte de peste 10 litri și primipare li s-au mai administrat și 1,500 kg furaje industriale.Știind că pentru obținerea unei cantități cît mai mari de lapte este necesar, în primul rînd, ca vacile să consume cît mai multe suculente și zemoase, consiliul gospodăriei noastre a hotărit ca pînă Ia 15 decembrie 1962, să se execute la fiecare grajd cite un bazin pentru prepararea concentratelor și cîte 2 bazine pentru saramurarea furajelor grosiere. Construirea a- cestor bazine ne va permite să înlocuim fînurile din hrana vacilor • cu paie tocate, pleavă, coceni tocați.Aceste furaje le vom prepara în

bazine în amestec cu melasă eventual, cu uree, contribuind ; la creșterea valorii rajelor.în ce nistrare noastră orele 4-30—5 se dau concentratele sub fermă umedă (înmuierea se face în seara zilei precedente); de la ora 7,30—9 se face administrarea fibroaselor și înmuierea concentratelor pentru seară. Intre orele 11— 12 se dau suculentele, de la orele 16—17 concentratele și suculentele; între orele 17—18 animalele primesc fibroasele, iar intre orele 19,30—20 se administrează grosierele și se face înmuierea concentratelor pentru dimineață.Rațiile pe care Ie administrăm in prezent sînt afișate în fiecare grajd și sînt binecunoscute de către toți mulgătorii. Ele se compun din următoarele : fin 6 jeri 20 kg, siloz kg., tărîțe un kg., 80 g. In acest fel de lapte 10,4 U.N.Acordînd — așa cum am arătat mai sus — o atenție deosebită furajării vacilor de lapte, în primele 11 luni ale anului s-au obținut cîte 2.680 litri lapte de la fiecare vacă furajată, cu un procent de grăsime de 3,72 la sută, mulgătorii noștri și-au luat angajamentul ca pînă la sfîrșitul anului să obțină înoă cel puțin 300 litri pe cap de vacă furajată.

i și, astfel a fu-nutritive*privește ordinea de a furajelor, in gospodăria se procedează astfel : întreadmi-

kg, pepeni fura- 20 kg, gozuri 2,5 sare 50 g, calciu asigurăm vacilor și 983 g. A.D.

Pentru a în acest an a unor rezultate mai bune in ce privește de lapte pe cap de vacă comitetul sindicatului din daria noastră de stat a temeinic — o dată cu defalcarea cifrelor de plan pe 1962 — întrecerea socialistă între îngrijitorii și mulgătorii de la fermă de vaci. întrecerea a fost organizată atît intre mulgătorii din fiecare brigadă, cit și între brigăzile de la secțiile Chimogi și Dunărea.La îndrumarea organizației de partid, cu sprijinul conducerii gospodăriei, comitetul sindicatului s-a străduit să mențină permanent vie întrecerea socialistă între mulgători. In acest scop, cu prilejul consfătuirilor de producție s-au analizat în amănunțime rezultatele obținute de fiecare mulgător în parte, popularizîndu-se fruntașii.în fiecare brigadă s-au întocmit grafice ale întrecerii socialiste, pe care se ține evidența rezultatelor ce se obțin de către mulgători. La centrul gospodăriei există alte grafice ce se completează zilnic, lunar și trimestrial.în cadrul grupelor sindicale — ca și pe secții, de altfel — se analizează lunar activitatea brigăzilor și mulgătorilor. De asemenea, se urmărește cu atenție modul cum s-a realizat prețul de cost al laptelui. Au fost organizate și schimburi de experiență iițtre brigăzi, pentru ca mulgătorii cu rezultate mai slabe să poată învăța din munca fruntașilor.In întrecerea dintre din gospodăria noastră, cele bune rezultate, în ale anului, au fost tre tov. Marin C. taru, Elena Panait drei. Tov. Marin C. exemplu, realizase încă de la noiembrie 46.174 litri de lapte, de 37.400 litri planificați, tov. Tătaru obținuse 37.403 litri, față de 34.000 litri cît prevede planul.Trebuie să menționez că mulgătorii fruntași sînt popularizați permanent prin gazeta de perete ți prin panoul de onoare al gospodăriei, ca și prin stația de radioficare din Oltenița.

patru ani în urmă, în gospo- 
noastră de stat producția de 
pe cap de vacă furajată era

Cu 
dăria 
lapte 
de numai 2.400 de litri. Experiența 
gospodăriilor de stat fruntașe și pro
pria noastră practică ne-au demon
strat însă că este pe deplin posibiț 
să sporim această producție.în primul rînd am acordat o deo
sebită atenție lucrărilor de selecție și 
fătărilor.

Pentru a obține vaci bine dezvol
tate, care dau producții mari de lap
te, am căutat — în cadrul lucrărilor 
de selecție — să imperechem exem
plare ale căror calități de producție 
ne erau binecunoscute.

Planul de monte și fătări a fost 
întocmit judicios și dirijat în mod 
corect, ținîndu-se seama de produc
ția și de vîrsta vacilor, astfel incit să putem obține cel puțin 42 la sută din fătări în trimestrul I și 20 la sută în trimestrul al doilea. Înainte 
de înțărcare (cu circa 2 luni înainte 
de fătare) noi înlăturăm treptat din

hrana vacilor concentratele și suculentele, micșorînd în acest fel va
loarea rației furajere. De asemenea, 
rărim mulsorile. In timpul repaosu- 
lui mamar, vacile sînt scoase zilnic 
la plimbare

După fătarea vacilor, am urmărit 
ca maximum lactației — o dată cu 
introducerea masei verzi în furajare 
— să fie menținut pe toată perioada 
de hrănire cu aceste nutrețuri.

O deosebită însemnătate acordăm 
furajării vacilor de lapte. Principala 
preocupare a tuturor lucrătorilor 
care muncesc lă ferma de vaci e ca 
întregul efectiv de 337 de capete să 
fie bine hrănite. O atenție sporită 
am acordat în această privință va
cilor cumpărate din regiunile Hu
nedoara și Mureș-Autonomă Ma
ghiară, pe care ne-am străduit — 
prin aplicarea metodei de hrănire 
stimulativă — să le aducem în stare 
normală de întreținere, dîndu-le 1-2 
U.N. în plus peste necesar. Noi am 
stabilit o rație uniformă pentru li- ocoeoooo x>aoooooooooooooeeoooc>ooooooeoooooooooc*^ 8 8
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mulgătorii mai primele 11 luni realizate de că- Florea, Ion și Dumitru Florea, Tă- An- de1 față Ion
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• în primele 11 luni ale anului în CUT'S, gospodăriile de stat din București producții de lapte, perioada zătoare a cut — ți cost mai acest an, de lapte vacă furajată va litri, litri,

î de an, producții de lapte tot mai ari. Dacă, de pildă, în 1958 de 13 :Ie 119 vaci existente s-au obținut ite 2.537 litri lapte, în acest an, e la flecare vacă din cele 332 exis- snte obținem în medie cîte 3.000 tri.Trebuie să subliniez că ..factorul sențlal oare a determinat obținerea cestor rezultate a fost furajarea ra- onală a vacilor, ținindu-se seama 
■3 starea fiziologică a animalelor și 5 potențialul lor produotiv.In cadrul fiecărei secții, unde exls-
Irija noastră 
e fiecare ziLucrez ca îngrijitor-mulgă tor în apodăria noastră de mai bine de ani. La început nu prea mă pri- «peam în această meserie. Dar optat, ajutat de către tovarășii din •ganizația de partid, ascultând de .drumările brigadierului și ale in- nerului nostru zootehnic, am .ceput să aplic în mod conștiincios gulile de îngrijire și de furajare, dicate. Am ajuns la convingerea . dacă noi, mulgătorii, ne străduim menținem în perfectă stare de .rățenie vacile, dacă le hrănim la eme, dacă le mulgem cu pricepe, acestea pot da producții mari constante de lapte.In anii trecuți, eu nu furajam icile după producția dată. Repar- zam furajele „din ochi" și în ean- tăți aproximativ egale. M-am con- ins însă cu vremea că aceasta nu 

ace la o producție bună de lapte i nici la sporirea cîștigului meu ersonal.Am început deci să furajez vale potrivit potențialului lor de reducție, în mod diferențiat. In ceasta privință, am luat aminte și i particularitățile fiecărei vaci. De xemplu. am constatat că vaca ce ©artă matricolul nr. 232 nu consu- lă tăițeii de sfeclă cu poftă. Am mestecat atunci tăițeii cu tărîțe i cu șroturi, i-am înmuiat și vaca început șă-i mănînce bine, sporind j producția de lapte. De unde țainte vreme ea dădea doar 15 tri de lapte pe zi, în prezent — .plicind furajarea stimulativă — 'ă peste 20-25 litri, iar în perioada 
e pășunat a dat chiar 30 litri zil- ijc. Cam la fel s-au petrecut lueru- ile și cu vacile ce poartă matriceale 227, 229 și 231.Hrănind vacile la timp, folosind u atenție rațiile întocmite, anul a- esta am reușit să depășesc, încă de a 22 noiembrie, planul anual de pro- lucție de 48.000 litri de lapte, cu .500 de litri.Voi căuta ca pe viitor să îngri- eșc și să furajez și mai bine vacile le lapte, astfel ca în 1963 să obțin iu numai 3,300 litri de lapte pe cap le vacă furajată, curți voj dobîndi .nul acesta, ci o producție de cel iuțin 3.500 litri.

în această meserie.

VASILE DINCĂ mulgător la gospodăria de stat Buciumeni

mita minimă de producție a vacilor. 
Peste această rație, fiecare vacă fu
rajată primește conform greutății 
corporale și producției cantitatea ne
cesară de furaje. Rația medie de 
întreținere stabilită pentru efectivul 
de vaci al gospodăriei, constă în 4,6 
U.N. Pentru obținerea fiecărui litru 
de lapte asigurăm cîte 0,46—0,50 
U.N., 50 g A.D. și 500 g substanță, 
uscată șt săruri minerale.

In scopul 
productiv al 
celor slăbite 
fecțiuni, se 
peste norma 
du-se în cîte zile anume trebuie să 
se atingă greutatea corespunzătoare.

In gospodăria noastră vacilor li 
se dă finul de lucernă numai sub 
formă de făină amestecată cu con
centrate 
In ceea 
rale, am calcinată furajeră.

In timpul verii noi practicăm pă- 
șunatul de noapte al vacilor timp de 
2-3 ore, după mulsul de seară. în 
plus, în padocuri, animalelor li se 
dă — pînă la începutul mulsului de 
dimineață — lucernă cosită. Una din metodele noi de lucru constă și în pășunatul vacilor în timpul verii cu ajutorul păstorului electric.

Prin buna organizare a muncii, 
prin îndrumarea și controlul atent 
al îngrijirii și furajării vacilor, prin 
folosirea metodelor înaintate de 
muncă, anul acesta noi am obținut încă de la 30 noiembrie 1982, o producție medie de 3.000 litri lapte de la fiecare vacă furajată, față de 2.638 litri cît prevedea planul, la un preț de cost cu 0,22 lei litrul mai mic decîtAceste 
realizării 
ducții de 
lapte de la fiecare vacă furajată.

GH. BEREVOESCU inginer zootehnic la gospodăria de stat Oltenița

ridicării potențialului 
vacilor primipare și al 

în urma Vreunor a- 
dă un plus de furaje 
de întreținere, stabilin-

presărate peste suculente, 
ce privește sărurile mine- constatat că făina de oase este mai bună decît creta

lelor dezlegate în interior.• La unele gospodării de stat din regiunea unde rată bune ror fost pentru țoproanelor sau a berelor de vară losindu-se baloți paie, astfel încît fost creat spațiul cazare strict necesar.

statBucurești, nu era asigu- adăpostirea în condiții a tutu- taurinelor, au luate măsuri amenajarea ta- fo- dea de

gospo- ; din fost® în toate i dariile de stat acest trust au puse în funcție tocă- torile de nutreț. în vederea administrării în hrana taurinelor a broase numai murate în unitățile unde nu există tocători furaje se combinele de

regiunea au obținut mai mari decît în corespun- anului tre un preț scăzut, produc- pe cap
la furajelor fiți grosiere tocate, sărași melasate.
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de In ția de fi de 3.000 defață de 2.900 cît s-au realizat anul trecut. La gospodarii de stat cum sînt cele din Toporu, Borănești, Oltenița sau I. C. Frimu, planul anual de producție la lapte a fost îndeplinit șî depășit, încă de la 30 noiembrie 1962.

• în scopul lărgirii spațiului de adăpos- tire, Trustul ~ București sarcina grajdurile tineret să formate în grajduri cu stabulație liberă, prin ținerea anima-

Gostat trasat toate
de folosesc siloz.

este planificat, succese creează premisa 
în acest an a unei pro- 
cel puțin 3.300 litri de

acaînchise de fie trans-
• în toate dăruie din trustului au fost luate măsuri ca în 1963 să se introducă sistemul de alăptare automată a vițeilor.

gospo- cadrul
|

VLADIMIR VULPANOVICI inginer zootehnic la gospodăria de stat Buciumeni
tuța călin președintele comitetului sindicatului din gospodăria de stat . • Oltenița
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Acordam o grijă deosebită
tineretului taurin

să li 
pen- 
noile

creșteriiProblema de bază a creșterii tine
retului taurin constă in obținerea 
unor vaci cu o constituție robustă, 
bine dezvoltate, apte să dea timp de 
mai mulți ani o producție mare de 
lapte.

In fiecare din stadiile de trecere 
de la o perioadă de dezvoltare la 
alta, creșterea normală a tineretului 
taurin impune respectarea anumitor 
condiții de alimentație și de între
ținere.

Pentru asigurarea creșterii nor
male a fătului, în timpul vieții in
trauterine, este necesar ca vaca ges- 
tantă să fie menținută tn condiții 
optime de întreținere. Măsurile care 
asigură ducerea gestației tn bune 
condiții pînă la termen și obținerea 
de produși bine dezvoltați și cu o 
vitalitate mare, impun o alimentație 
rațională a vacilor, precum și o în
grijire corespunzătoare.

Vițeilor nou născuți trebuie 
se acorde o îngrijire deosebită, 
tru a reuși să se adapteze la
condiții de viață. De aceea, imediat 
după fătare; în scopul prevenirii 
unor maladii infecto-eontagioase și 
parazitare, ei trebuie introduși in
tr-o cameră special amenajată, unde 
se țin 2-3 săptămîni în boxe indivi
duale, după care se trec în boxe co
mune (la început cite 2-3, apoi cîte 
5-6). .

Experiența ne-a arătat că metoda 
creșterii vițeilor în grupe, folosin- 
du-se boxe spațioase, este mai avan
tajoasă decît creșterea tn boxe in
dividuale : ca urmare a faptului că 
au posibilitatea să alerge, să facă 
mai multă mișcare, vițeii se dez
voltă mai bine, sînt mai rezistenți 
la îmbolnăviri.

O atenție deosebită trebuie acor
dată alimentației vițeilor, in gos- • 
podăria noastră, în primele zile după naștere, vițeii sînt hrăniți cu co
lastru. f

Pentru a se asigura dezvoltarea 
normală a vițeilor, ei trebuie să fie 
hrăniți cu lapte matern cel puțin 
15-20 de zile de la naștere.

In gospodăria noastră, îngrijirea 
vițeilor nu se face șablon, ci se ține 
seama de particularitățile lor individuale. Colostrul și laptele se admi
nistrează vițeilor proaspăt muls, iar 
tn cazul cînd se răcesc sînt încălzite 
la temperatura optimă de 38*. La 
sfîrșitul perioadei de colastru, vițelul 
primește lapte matern de 4-5 ori pe 
zi, pînă la vtrsta de 15 zile. Apoi 
numărul alăptărilor se reduce. Can
titatea de lapte dat va fi de minimum 7-8 litri pe zi. Cînd vițeii ating 
vîrsta de 3 săptămîni, noi reducem 
treptat rația 
troducind în 
La vîrsta de 
este înlocuit

Experiența 
strat că sistemul cel mai bun de a- 
lăptare este nu cel la găleată, ci cel 
cu biberonul.

Încă de la vîrsta de 2-3 săptă
mîni, vițeii trebuie obișnuiți să con-

de lapte integral in- 
schimb lapte smintînit. 2 luni, laptele integral 
cu lapte smintînit.

proprie ne-a demon

La gospodăria de stat Tărtă- șești se tine o evidență strictă a laptelui muls, cantitățile respective fiind trecute în fișele mulgătorilor, imediat după măsurare

sume nutrețuri de origină vegetală, 
concentrate și ftnuri. Cel mai bun 
furaj concentrat pentru viței soco
tim că îl constituie făina de ovăz 
bine cernută (ulterior se poate in
troduce în rație uruială de porumb, 
tărîțe și șroturi de floarea-soarelui).

In timpul iernii, în perioada de 
trecere de la laptele integral la cel 
smintînit, tn scopul asigurării can
tităților necesare de vitamine, se ad
ministrează în rație 100-200 grame 
morcov, mărindu-se treptat cantita
tea respectivă pînă la 1 kg. pe zi.

Anul acesta, la categoria de tine
ret taurin în vîrstă de 6-12 luni, în 
gospodăria noastră s-a realizat un spor de creștere zilnică de 700 g, cu 
un consum de 5,2 U.N., față de 600 
g cit era planificat. La categoria 
Juninci în vîrstă de 12-18 luni, s-a 
realizat un spor zilnic de creștere de 
580 g, cu un consum de 53 UJT. 
față de 450 g cît se planificase.

O experiență valoroasă am obținut 
tn cadrul gospodăriei noastre și în 
ce privește combaterea bolilor de 
creștere. Este cunoscut faptul că 
cele mai multe îmbolnăviri și mortalități la tineretul taurin se înregis
trează în perioada de la naștere pînă la înțărcare. Totodată, se știe că a- 
ceste îmbolnăviri și mortalități s'nt 
cauzate, în 
zoo-igienice 
care aceste

Hrănirea

•9

majoritate, de condițiile 
necorespunzătoare, în 

animale sînt întreținute, 
tineretului taurin

lapte modificat de agenții miero- 
bieni, cu lapte rece sau alterat, poate duce la tulburări digestive. Ali- 
mentația vițeilor la intervale prea 
mari și administrarea alimentelor 
grosiere poate prilejui apariția tul
burărilor gastro-intestinale.

In gospodăria noastră, tn vederea 
prevenirii bolilor de creștere ale ti
neretului taurin, s-a folosit creș
terea vițeilor tn boxe spațioase, eu acces de ieșire în padoc în tot timpul 
zilei, pentru a li se da posibilitatea 
să facă mișcări.Pentru igiena alimentației se practică opărtrea biberoanelor și ti- 
tinelor și spălatul lor cu sodă și apă 
caldă.

Grajdurile de viței sînt ținute tn 
permanență curate, prin văruiri re
petate și dezinfecții profilactice.

Îngrijitorii sînt instruiți practic la locul de muncă, iar activitatea lor este încadrată tntr-un program 
precis.

Puținele cazuri de îmbolnăviri 
care s-au mai înregistrat după îmbunătățirea regimului de creștere au 
cedat foarte 
antitnfeețioase

între altele, 
noi am redus 

sacrificareafi
ușor la medieațtile aplicate.trebuie subliniat că 
complet mortalitatea 
de necesitate.Dr. DUMITRU POPESCU de la gospodăria de stat Buciumeni

Observații
— In unitatea noastră — a spus în cadrul discuțiilor brigadierul Gh. Vi- clenescu, de la gospodăria de stat Toporu, planul la producția de lapte marfă a fost îndeplinit și depășit încă de la 30 noiembrie 1962. In loc de 5.040 hl lapte cît era prevăzut, noi am livrat statului 5.111 hl. Ar fi fost necesar ca unii dintre tovarășii care au făcut expuneri largi pe anumite probleme să fi insistat și asupra tehnicii mulsului, deoarece socot că de aceasta depinde în mare măsură obținerea unei producții bune de lapte, cu un procent sporit de grăsime.

La gospodăria agricolă de statDîIga, — așa cum se vede în fotografie, se acordă o atenție deosebită curățeniei corporale a vacilor de lapte

și propuneri prețioase
Despse folosirea sfeclei de zahăr în furajarea vacilor de lapte — a vorbit tov. ing. zootehnic Grigore Muscalu de la gospodăria de stat Sighireanu. El a arătat că acest prețios furaj trebuie administrat în hra- nă cu atenție, pomindu-se întîi de la cite 2—5 kg zilnic — și putîndu-se a- junge la 10 kg, iar experimental chiar la 20 kg pe zi.In gospodăria de stat Băneasa, a arătat brigadierul Ion Nlcolescu, am asigurat vacilor de lapte masă verde pînă la sfîrșitul lunii septembrie. Am însămînțat în cultură dublă, pe terenuri din baltă, porumb în amestec cu floarea-soarelui, soia și sorg — și obținut o producție de 60.000 masă verde la ha.De altfel, și alte gospodării sămînțat culturi duble, în așa cit să asigure masă verde pînă toamna tîrziu. La gospodăria de stat „Al- Sahia" — Mînăstirea, de exemplu, s-a însămînțat floarea-soarelui pe 200 hectare cu terenuri inundabile. Aci, chiar și în prezent, se dă vacilor de lapte masă verde din această cultură.Tov. dr. C-tin Samoilă de la gospodăria de stat Dîlga a făcut mai multe propuneri practice. In vederea administrării lucernei In hrana vacilor numai sub formă de făină, vorbitorul a propus să se confecționeze în fiecare unitate cîte o uscătoare (folosirea finului de lucernă netrans- format în făină, duce altfel la risipă). Tov. dr. C-tin Samoilă a propus, de asemenea, ca în vederea economiei de paie pentru așternut, în grajdurile de taurine să se folosească rumeguș, iar pentru sporirea digestibilității paielor tocate administrate în hrană, a- cestea să fie stropite în prealabil cu apă de var. Tot în vederea economiilor de furaje, cocenii de porumb pot fi măcinați fin și administrați în amestec cuIn scopul folosirii pe scară largă a furajelor grosiere — tn condițiile acestui an — a arătat tov. dr. Tudor Ene de la gospodăria de stat Bălteni, aci se dau în hrana vacilor paiele și

kgau fel

unele concentrate.

am deîn- în-

cocenii numai tocați. După tocare, el se melasează în bazine, unde sînt ținuți 12—14 ore, astfel încît fibrele de celuloză din furaje să se îmbibe cum trebuie. In ce privește concentratele și. furajele însilozate, acestea se transportă la grajduri numai în saci, spre a se evita orice fel de risipă.fa acest an, gospodăria a însilozat, între altele, și aproape un vagon de resturi de la culturile din grădina de legume, asigurîndu-se astfel un furaj valoros pentru vacile de lapte. In privința ecornării efectivelor repartizate în grajduri cu stabulație liberă — tov., dr. Ene a arătat că la gospodăria de stat Bălteni această metodă se practică încă de acum, doi ani, astfel încît în prezent aci există deja un număr de juninci ecornate.— Este necesar ca în toate gospodăriile de stat —■ a spus tov. Tudor Stanciu, brigadier la gospodăria de stat Borănești — să se acorde cea mai mare atenție permanentizării mulgătorilor. In gospodăria noastră, toți mulgătorii sînt vechi, își cunosc bine sarcinile, muncesc cu pricepere și însuflețire. Intre altele, și prin a- ceasta se explică faptul că planul a-, nual de producție al gospodăriei de 3.990 hi a fost îndeplinit și depășit încă de la 30 noiembrie.O serie de valoroase recomandări a făcut și tov. ing. Liviu Beris, cercetător la stațiunea experimentală zootehnică Săftica. Intre altele, el a a- rătat importanța mulsului mecanic, prin care se obțin rezultate foarte bune. In.ce privește modul cum țre- buie pregătite vacile pentru mulș, _ tov. Beris a subliniat că masajul ugerului la o întreagă grupă de vaci și abia apoi mulsul acestora, constituie o greșeală pe care o mai comit uriii " mulgători. Masajul trebuie executat fiecărei vaci în parte numai înainte de muls. De asemenea, cînd se constată că o vacă a sporit producția dă lapte este necesar să se treacă la o furajare în funcție decît lapte dă pa zi.
AL. RAICU
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Metode noi aplicate in industria vinului 
din R« S. S« Moldovenească

Folosind ultrasunetul, curenți de 
înaltă frecvență și temperaturi joa
se, oamenii de știință din R.S.S. 
Moldovenească au reușit să reducă 
la trei zile procesul tehnologic de 
producție a sucului de struguri, pro
ces care 
trei luni, 
borat la 
industriei
a fost construită o 
ție în flux, care în 
cercată la fabrica 
fructelor din acest

Principala dificultate care a tre-

în mod obișnuit durează 
Pe baza proiectului ela- 
Institutul de cercetări al 
alimentare din Chișinău 

linie de produc- 
prezent este în
de prelucrare o oraș.

huit să fie înlăturată la elaborarea 
noii tehnologii a constat în a ac- 
celera procesele de autolimpezire a 
sucului și de precipitare din el a 
tartrului, care de obicei au loc în 
niște rezervoare speciale și care du
rează 2-3 luni. In acest scop a fost 
construit un electroseparator spe
cial, precum și un cristalizator pe 
bază de ultrasunet, în care tempe
raturile scăzute, în îmbinare cu ac
țiunea ultrasunetului, contribuie la 
precipitarea rapidă a tartrului.

Pe baza noii metode, anul acesta 
au fost fabricate peste 2.500.000 
borcane cu suc de struguri.

Irigație cu apa 
provenită din topirea 

ghețarilor din Kirghizia

Deschiderea Congresului 
al Xli-lea al P. C. 
din Cehoslovacia

de

Oamenii de știință armeni despre folosirea 
pietrei ca îngrășămînt

Oamenii de știință armeni consi
deră că pietrele constituie un pre
țios material pentru îngrășarea și 
înnobilarea solului. Ei au propus o 
metodă originală de folosire a pie
trelor în producția agricolă. Tuful 
și alte roci, avînd o mare porozi- 
tate și capacitate de a absorbi umi
ditatea, se fărîmițează în fire de ni
sip și se creează astfel sub sol un 
original ,,microbazin“ care alimen-

tează în mod uniform planfele 
umiditate.

Pentru Armenia, al cărei terito
riu este acoperit în majoritate cu 
roci poroase de origine vulcanică, 
folosirea pietrelor pentru nevoile 
agriculturii, îndeosebi în regiunile 
de mare altitudine care nu pot fi 
irigate, are o mare însemnătate.

Piatra, considerată timp de veacuri 
simbol al sterilității solului, se 
transformă intr-un izvor de belșug.

CU

Rîurile impetuoase, care iau naștere în munții Kirghiziei, vor curge prin albii subterane artificiale. în vederea folosirii mai depline a resurselor de apă ale acestei republici muntoase din Asia centrală se prevede construirea unor tunele.Astfel, inginerii au elaborat schema modificării albiei riului bogat în ape Suamin Printr-un tunel de 14 km, căptușit cu beton armat, el va curge sub creasta ramurii din Kirghizia a munților Ala Tau și se va rostogoli în valea Ciui, unde există peste un milion de hectare de pămînturi neirigate.Un alt mare tunel, lung de 25 km, va străpunge munții Alaiski din sudul Kirghiziei, prin care va curge de la o mare altitudine rîul Kzîl- Su. Acesta va permite valorificarea unor noi întinderi de pămint în Kirghizia și Uzbekistan.Folosirea deplină a apelor provenite din topirea ghețarilor și a straturilor groase de zăpadă din munții Kirghiziei va permite să se fertilizeze peste 4.000.000 ha de pămînturi din republicile Asiei centrale și Kazahstanul de sud și in felul acesta vaste plantații vor- fi salvate de secetele periodice.
Soarta coloniilor portugheze

Portugalia stăpînește în Africa teritorii în suprafață de 2.066,000 km, p. și asuprește 11.171.000 locuitori. Coloniile portugheze pe continentul african : Angola, Mozambic și Guineea portugheză sînt denumite și ele de către Portugalia „provincii de peste mări".Problema libertății și independenței popoarelor din aceste țări africane constituie și la sesiunea actuală a Adunării Generale a O.N.U. subiectul unor ample dezbateri. Astfel, Comitetul de tutelă (nr. 4) discută punctul intitulat „Nerespectarea de către Portugalia a prevederilor Cartei cu privire la teritoriile care nu se autoguvernează". în legătură cu aceasta a vorbit zilele trecute din partea delegației țării noastre, Constantin Ene. El a arătat că politica promovată de Portugalia contravine idealurilor de bază ale umanității și constituie o sursă de incidente internaționale. Această politică a lus la războiul colonial din An- ->la, a creat o situație de încordare .‘dispusă în orice moment la alte licte în alte zone ale lumii cum nt Mozambic, Guineea portugheză si altele. Delegatul romîn s-a refe- ' rit apoi și la pretinsele reforme politice întreprinse în ultimul timp în „provinciile de peste mări" de guvernul portughez, reforme care în realitate contravin categoric principiului eliberării imediate a popoarelor coloniale. Vorbitorul a declarat că delegația romînă sprijină cu hotărîre proiectele de rezoluție propuse de Comitetul celor 17 în problema Angolei și Mozam- bicului și cere guvernului portughez să aplice imediat prevederile Declarației cu privire la acordarea independenței popoarelor si țărilor coloniale, adoptată din inițiativa guvernului sovietic la cea de-a XV-a sesiune a Adunării Generale a O.N.U.

de de

★„provincie de pesteAngola, mări" a Portugaliei, a fost cotropită de colonialiștii portughezi în secolul al XIX-lea. Pe un teritoriu în suprafață de 1.247.000 km.p. trăiesc 4.400.000 locuitori. Agricultura este principala ocupație a populației din această colonie. Se cultivă cafea, trestie de zahăr, si- zal. Cele mai fertile pămînturi însă (1.500.000 hectare) au fost acaparate de colonialiștii portughezi. Pe plantațiile lor de cafea lucrează mii de copii în vîrstă de 8 ani, alături de vîrstnici, aduși cu forța la lucru. „Numai morții sint scutiți de muncă forțată", a spus căpitanul Galvao, conducătorul acțiunii binecunoscute de pe transatlanticul „Santa Maria" în raportul pe care l-a făcut cu ani în urmă în calitate de inspector șef al coloniilor africane ale Portugaliei Tot el a arătat atunci că în decurs de 10 ani un milion de angolezi au părăsit țara, că nașterile sînt în scădere, că mortalitatea infantilă a crescut pînă la 60 la sută, iar numărul celor care au murit de pe urma muncii forțate a crescut de la 20 la sută la 40 la sută pe an.în Angola, denumită cu neruși-

nare „provincie de peste mări“ a Portugaliei, cu pămînturi fertile, cu subsolul bogat în diamante, mangan, uraniu, minereu de fier, oamenii flămânzesc, sînt neștiutori de carte în procent de 99 la sută și lipsiți de asistență medicală (un medic revine la 26.000 de locuitori). Bogățiile subsolului sînt jefuite de firma colonialistă „Angola Diamond Company", controlată de capitalul american, și de alte companii occidentale.Foame, muncă forțată, neștiință, boli, asuprire — iată raiul colonialist din Angola.Ca și Angola, „provincie de peste mări" a Portugaliei este considerat și Mozambicul. mare decit Angolei, 6.200.000 de locuitori. Țara a venit colonie în a doua jumătate a secolului al XIX-lea. Agricultura formează principala ramură a economiei naționale. ~ destul de întinse se cultivă trestia de zahăr, sizalul. bumbacul, ceaiul. Deși in subsolul coloniei se găsesc mari bogății de cărbune, bauxită, minereu de uraniu, berii, aur, industria Mozambicului este slab dezvoltată. Populația este supusă la munci forțate și pedepse corporale. Mizeria și bolile fac ravagii, toată țara nefiind decit 165 de dici. Boala somnului, variola, gurile galbene sint răspindite tutindeni. 30.000 de persoane bolnave de lepră. Statisticile arată că flecare al doilea nou-oăscut moare.Guineea portugheză a fost cotropită de Portugalia la sfîrșitul secolului al XVI-lea. Ea este cea mai mică colonie a Portugaliei in Africa, avînd o suprafață de 36.000 km.p. și o populație de 571.000 locuitori. în colonie se cultivă orezul, arahidele, arborii de cauciuc, migdalii, mai mult pentru exporti Populația este supusă la plata a numeroase impozite. Puterea de stat se află in portughez și

izbuenesc greve și au loc ciocniri cu trupele colonialiste.Tn Guineea portugheză lupta armată împotriva jugului început in iulie 1961. controlează o însemnată giunilor rurale.Nu e departe vremea poarele din coloniile din Africa își vor cuceri libertatea și independența — cînd rușinosul sistem colonial va fi lichidat definitiv.

colonial a Partizanii parte a re-cînd și po- portiigheze
RADU SANDUCeva maijumătatea suprafeței Mozambicul numără de-

Pe suprafețe

rr.e- fri- pre-sint

miinile guvernator-ohii șefilor de districte.
*din colon tile porm- Mozamtec șiPopoarele gheze — Angola, Guineea portugheză — urmind exemplul popoarelor care au scuturat jugul colonial, luptă tot mai hotărâte împotriva nefastelor rânduieli colonialiste. Din luna februarie 1961. poporul angolez, de pildă, sub conducerea partidului Mișcarea populară pentru eliberarea Angolei și a altor partide, luptă cu arma in mină pentru eliberarea sa națională. în toamna a- ceasta lupta s-a întețit Forțele patriotice angoleze au dat grele lovituri detașamentelor portugheze de represalii in regiunile Dembos. Bembe, Nova Caipemba. Sao Salvator și altele. Represaliile trupelor colonialiste merg pină la arderea satelor și împușcarea tuturor țăranilor. Așa s-a întîmplat, bunăoară, cu satele Marinba și Chiquitaîn Mozambic poporul își consolidează forțele, își strînge rîndurile. în diferite regiuni, ca răspuns la abuzurile autorităților portugheze.

pe micii

în ziua de 4 decembrie, în Palatul Congreselor din parcul de cultură și odihnă „Julius Fucik" din Praga, s-a deschis Congresul al Xli-lea al Parti, dului Comunist din Cehoslovacia, la care participă delegații reprezentînd peste 60 de partide comuniste și muncitorești frățești din Europa, Asia, Africa și America.Delegația Partidului Muncitoresc Romîn la Congres este condusă de tovarășul Emil Bodnăraș, membru al Biroului Politic al C.C. al P.M.R. Din delegație fac parte tovarășii Ștefan Voitec, membru supleant al Biroului Politic ai C.C. al P.M.R., Virgil Ca- zacu. membru supleant al C.C. al P.M.R,, prim-secretar al Comitetului regional Iași al P.M.R., Barbu Zaha- rescu, membru supleant al C.C. al P.M.R. și Gheorghe Nițescu, ambasadorul R.P.R. în R.S. Cehoslovacă.

goslavia și pe persoanele care îl însoțesc, N. S. Hrușciov a spus printre altele : „Cred că noi, în calitate de oameni politici și de stat, vom putea îmbina odihna dvs. cu convorbiri și schimburi de păreri privind problemele dezvoltării relațiilor dintre țările noastre și problemele internaționale actuale care prezintă interes comun. Presupun că contactele personale dintre conducătorii Iugoslaviei și ai Uniunii Sovietice vor fi și pe viitor utile, vor servi la întărirea prieteniei și colaborării dintre țările noastre".în cuvîntarea sa de răspuns, președintele I. B. Tito a spus că el și persoanele care îl însoțesc se bucură că au sosit din nou în U.R.S.S., mai ales la Moscova, pentru a lua cunoștință „de marile dvs. realizări în construirea, socialismului-comunismu- lui“.

Primele întreceri ale Spartachiadei 
de iarnă a tineretului

Popoarele lumii chemate 
să lupte pentru dezarmare(Japonia), deal doi- aruncată atomică

De curind, la Hiroșima acolo unde în timpul celui lea război mondial a fost pentru prima oară bombacare a costat moartea îngrozitoare a atîtor vieți omenești, s-au încheiat lucrările Conferinței pentru interzicerea rarea Si-a două peste vocată din inițiativa unor organizații din Japonia (Partidul socialist, Consiliul General al Sindicatelor altele).Conferința a chemat popoarele mii să lupte pentru dezarmarea nerală.

bombelor nucleare și în apă- păcii- Conferința aceasta, care desfășurat lucrările timp de săptămini, cu participarea a 3.500 de persoane, a fost con-
Șiln- ge-

a

Președintele 
R. P. F. Iugoslavia 
sosit la 4 decembrie 

la MoscovaIosip Broz Tito, președintele RJ>J. Iugoslavia, și alți conducători de stat iugoslavi au sosiț la 4 decembrie la Moscova.Tn gara Kiev, Iosip Broz Tito a fost infimpoat de N. S. Hrușciov și de al ti conducători ai Uniunii Sovietice.Salutind pe președintele R.P.F. Iu-

Secretarul general 
al O. N. U. 

despre unele aspecte 
ale situației internaționaleîn conferința ținută zilele trecute la Universitatea „John Kopkins" din Baltimore (S.U.A.), U Thant, secretarul general al Organizației Națiunilor Unite, trecînd în revistă relațiile dintre U.R.S.S. și S.U.A., a făcut aprecieri elogioase despre principiul după care se călăuzește Uniunea Sovietică, și anume acela că nu există o inevitabilitate fatală a războiului. U Thasit a arătat că N. S. Hrușciov face parte din categoria conducătorilor „care au o concepție consecventă despre lume, bazată pe ideea necesității imperioase a coexistentei. Putem să fim sau nu de acord cu concepția lui despre lume sau cu țelurile lui, dar avem temeiuri absolut suficiente pentru a considera că el nu vrea război", a spus vorbitorul.Secretarul general al O.N.U. a a- rătat apoi că cei mai mulți dintre conducătorii occidentali continuă să promoveze concepția alianțelor de fier cimentate prin teama reciprocă și sprijinite pe un pericol constant de război nuclear. El a subliniat că a- ceastă concepție este astăzi învechită, în încheiere U Thant a subliniat necesitatea ca în condițiile internaționale actuale să-și găsească o soluționare treptată și alte probleme în suspensiemarea, cleare, tal.

ale războiului rece ca dezar- tncetarea experiențelor nu- problema Berlinului occlden-
Monopolurile ruinează

agricultori australieniț- nW—le hmi se Lzreqcstreeză toț =ttite ■«■ifrifiri de sestults- zure e— panee ferx-erUrr acstr*- kem. zsac-iestar. care aerg de '.a prezentarea de eoO— aatortAtJoe p«-s la demonstrați, de sasâ. Carec- teirstxr* pnnctpală a acestor ■»' *es 
tin o cocstitisae potestal impo-tr.v* accentuate a mo- m pcodocpa agricolă, pare inter mxh agr.ro o. federal s.trrt :c-est de con- supratață da parte desert atse de peste >a mai mare parte a taputoruor se octtpă cu a- grxtulmz* șt cu creșterea vitelor. Se eultrvă grîu, orz. porumb, orez, trestie de zahăr, atnce. banane etc.).Majoritatea aqrtcultonlor din Australia o cocst.taie familiile de fer- Kiert mta și mulocu — aproximativ 80 ia sută din n.: mărul producătorilor. Și pină acum existau In agricultura australiană mari întreprinderi interesate in diverse ramuri ale producție: agricole, in special în creșterea vitelor si păsărilor ; dar în ultima vreme presiunea monopolurilor s-a făcut deosebit de simțită.Un exemplu grăitor al modului în care marile întreprinderi își concentrează forțele pentru a stoarce cît mai mult de ta micul producător îl oferă cele ce se petrec in sectorul creșterii păsărilor. Una din cele mai mari ferme de păsări din New South Walles avînd aproximativ 300 000 păsări s-a asociat cu cartelul producătorilor de nutreț și a creat niște abatoare de păsări care pot prelucra 3 600 de pui pe oră. Fermierii care au de plată restanțe producătorilor de nutrețuri sînt siliți de agenții acestora să crească pui pentru cartel. Cînd păsările primite de la întreprindere ating o anumită greutate ele sînt colectate de abatoare care plătesc un preț fixat pe greutate. Din suma plătită fermierilor li se scade costul puilor și al nutrețului pentru folosirea creșterii a- cestora ; diferența, dacă mai rămîne vreuna, o primește fermierul. Siste-

pa-- aopc

uoc Mort si
să-șitră-

trepcrâuiâtxrea sctuiuei ferSi EtȚ ÎOCE, * Kaatori(Axxstr <•sie ux ssacia Oceanul Pacific, la saiatic. Are o7704000 kaeproductiTr O popal:10 500 000 1booctori. O•T- r'rtnlnr
asupra muncitorilor

ce.

Mrdi fermieri devin cu adevărat sclavii acestor întreprinderi. Foarte greu reușesc ei să se mențină și sînt obligați să accepte condițiile marilor abatoare, aie marilor mori. Aceasta se Tăsfrînge șiagricoli a căror exploatare devine din ce în ce mai crincenă. Monopolurile trag spuza pe turta lor. Oficialitățile se lăudau că volumul producției rurale a fost în anul 1961—1962 cu 6 la sută mai mare decit cea a anului anterior, dar veniturile fermierilor mici și mijlocii au înregistrat o scădere de 32 milioane lire.Unde a mers oare diferența ? Firește în buzunarele monopoliștilor. Scăderea venitului net este provocată în special de faptul că fermierii sînt siliți să achiziționeze produsele de care au nevoie la prețuri mari fixate

de monopoluri și In schimb vindă produsele lor la prețuride aceleași monopoluri. Există nenumărate cazuri cind produsele vegetale sint distruse pe cimpuri dat fiind că lădițele, sacii, costul transportului și taxele l-ar fi costat pe micul fermier mai mult decit ar fi putut obține pe piață pentru produsul său. Asemenea cazuri sînt relatate în ziarele fermierilor din toate regiunile australiene. Dar. chiar dacă sint notate, aceste tragedii sint privite de autorități ca fapte lipsite de importanță. Pentru că cei care sînt loviți sint micii fermieri (în special în ceea ce privește produsele lactate, fructele, vegetalele, păsările și alte produse de fermă). Poziția muncitorilor agricoli salariați nu este mai bună. Midi fermieri ruinați sint folosiți de monopoluri ca o masă de manevră pentru a-i obliga pe muncitorii agricoli să lucreze pentru salarii cît mai mid.
S. GALERIU

Oi'

Frumos pavoazate, sălile cluburilor și ale căminelor culturale din comunele și satele regiunii Argeș au cunoscut duminică o animație deosebită. încă din primele ore ale dimineții, sute și mii de tineri colectiviști, mecanizatori și elevi s-au prezentat la startul tradiționalei competiții de masă, Spartachiada de iarnă a tineretului. Cu acest prilej, în majoritatea asociațiilor sportive sătești s-a organizat deschiderea festivă a competiției, după care au urmat primele concursuri.ÎN RAIONUE DRAGĂȘANIMăsurile luate din timp de comisia de organizare a spartachiadei din raionul Drăgășani au făcut ca la primele întreceri să se prezinte 2.540 de concurenți. Aici s-a desfășurat o intensă activitate de popularizare a regulamentului competiției, prin afișe, articole la gazetele de perete, fotomontaje etc. De asemenea, pentru buna desfășurare a întrecerilor, pe lingă fiecare asociație sportivă a fost delegat cîte un instructor sportiv, care se ocupă de îndrumarea și organizarea concursurilor.Duminică dimineața s-a organizat deschiderea festivă a competiției în 26 de asociații sportive sătești din acest raion. De un frumos succes s-au bucurat întrecerile care au avut loc în comuna Gușuieni. Aici s-au desfășurat interesante concursuri de trîntă, șah, tenis da masă. Printre primii învingători se numără : Marin Căleală, Alexandru Dragu, Mariana Oanță și alții.IN RAIONUL GĂEȘTIȘi în comunele și satele din raionul Găești au avut loc duminică primele întreceri ale popularei competiții Spartachiada de iarnă a tineretului. Din informațiile culese de pe teren, aflăm că aici s-a organizat deschiderea festivă a concursurilor într-un număr de 28 asociații sportive, printre care : Tinerețea- Boțești, Victoria-Ionești, Recolta- Slobozia, Știința-Topoloveni.Cu mult interes au fost urmărite întrecerile desfășurate la asociația sportivă Zootehnistul — Centrul școlar agricol din Găești' Aici, pe listele participanților, s-au înscris 430 de concurenți. Printre aceștia am întîl- nit și o veche cunoștință, pe ute- mistul Mihai Popescu, care a cîșți- gat în luna octombrie titlul de campion la întrecerile finale de trîntă din cadrul „Cupei Agriculturii", zona regiunii Argeș. După cum am fost informați, Mihai Popescu, împreună cu secretarul organizației de partid al Centrului școlar agricol, tov. N, Alexandrescu, s-au ocupat intens de buna organizare a întrecerilor. Apoi, în timpul concursului de trîntă de la Găești, el a dat îndrumări tinerilor participanți care făceau cunoștință pentru prima oară

cu această frumoasă ramură spor» tivă. Și rezultatele s-au văzut da îndată. £ei 48 de concurenți care au luat startul la întrecerile de trîntă au oferit partide pasionante, unde învingătorii au fost cunoscuți în ultimul moment. Aici au mai avut loc și întreceri de gimnastică, (au evoluat 4 echipe), concursuri de haltere și șah. Iată și numele primilor cîștigători ; Emil Stanciu, Mihai Popescu, Radu Dincă, Ana Mihai, Ana Florea, Marin Tabacu etc.IN RAIOANELE RM. VlLCEA ȘI VEDEAFrumoase manifestații sportive au avut loc duminică și în raioanele Rm. Vîlcea și Vedea. De pildă, în raionul Rm. Vîlcea s-a organizat deschiderea festivă în 60 de asociații sportive- Cu acest prilej s-au desfășurat interesante concursuri de trîntă, haltere, gimnastică, șah și tenis de masă. îndeosebi menționăm primele concursuri organizate de asociațiile sportive Recolta- Răureni, Oitul-Călimănești, Unirea- Rm. Vîlcea, unde au participat peste 1.000 de tineri și tinere.ÎN RAIONUL GIURGIUUn număr mare de concurenți au luat startul în primele întreceri desfășurate de asociațiile sportive sătești din raionul Giurgiu, regiunea București. Bunăoară, numai la asociațiile sportive din comunele Frățești și, Arsache s-au înscris în prima zi peste 300 de concurenți. La asociația sportivă din comuna Frățești întrecerile s-au organizat mai întîi pe brigăzi de muncă. Astfel, aici au avut loc concursuri da trîntă, șah, tenis de masă și haltere, prilejuind întreceri atractive. Printre cei care s-au remarcat se numără tinerii : Ion Negrilă, Dumitru Delea, Paul Ioanițescu și Ion Sîrbu. La asociația sportivă Recolta-Arsa- che au avut loc, de asemenea, primele concursuri de trîntă, șah și tenis de masă, Ia care s-au evidențiat : Stan Iorga, Nicu Ghiță, Stela Manea și alții.
★După cum se remarcă, primele concursuri ale acestei mari competiții de masă s-au bucurat de un frumos succes. Și desigur, că întrecerile din săptămînile următoare (se știe că prima etapă se încheie la 10 februarie 1963) vor atrage un număr tot mai mare de tineri și tinere. însă, pentru reușita acestei acțiuni, asociațiile sportive în colaborare cu organizațiile U.T.M. și cu sprijinul comitetelor sindicale, vor trebui să desfășoare în continuare o activitate intensă de popularizare a regulamentului competiției și să asigure materialele și echipamentul sportiv necesar. De asemenea, acestea vor trebui să se ocupe îndeaproape de buna desfășurare a concursurilor, în baza unui program alcătuit pe zile și ore.M- LERESCU

Averea obștească și un proverb depășit
(Urmare din pag. 1)

animale 
către in-

— Vrea să-i spui cîte 
avem — ride președintele 
giner.

Tovarășul Dănilă nu 
motivele rîsului și zice de 
vintul i-ar șopti să se grăbească.

— Avem 1.040 de taurine, din 
care 440 vaci și juninci, 1.440 de por
cine, din care 230 de scroafe, aproa
pe 4.400 de 
sări.

Nu-mi dă 
nici nu mai

bănuiește
parcă

ovine și 15.000 de pă-

răgaz să-l întrerup și 
vreau.

— Am vîndut la contract 450.000 
de litri de lapte de vacă și oaie, 
7.200 kg de lînă, peste 140.000 kg de 
carne. Bani încasați din zootehnie, 
2.800.000 de lei, cu peste 1.300-000 
mai mult ca anul trecut...

Continuăm ocolul sectorului și, 
dicutînd, înțeleg tot mai limpede 
motivele pentru care „Toamna se 
numără bobocii" nu mai e un pro
verb potrivit la Pecineaga. Gospo-

dăria a încasat în 
6.300.000 de lei. Ea 
sibilități mari să repartizeze 
importante de bani pentru nevoile 
producției colective, să dea colecti
viștilor în fiecare lună avansuri bă
nești.

— Am plănuit să repartizăm în 
acest an pentru fondul 
peste 900.000 de lei; cea 
parte am și repartizat-o, 
varășul Vlăduț.

Discuția se abate apoi 
blemele sectorului vegetal.

— Să știi că nici în privința asta 
nu stăm rău, ne spune președintele. 
Am scos astă-vară la hectarul de 
grîu cîte 2.398 kg, cu două sute de 
kg mai mult față de plan. Și a fost 
un an sărac în ploi, nu glumă. Din 
depășire am suplimentat contractul 
cu 690 de tone, adică am dat în to
tal 1.590 de tone de grîu.

Și cum tovarășul Vlăduț ține să mă 
lămurească cît mai bine asupra pro-

aoest an peste 
a avut deci po- 

sume

de bază 
mai mare 
spune to-

spre pro-

laverbului despre care era vorba 
început, aduce noi argumente.

astă-vară — 
anul vindem 
ouă — după 
să așteptăm 
cum merge 
planului —

— Banii i-am luat 
una la mină. In tot 
came, lapte, brînză, 
plan — și nu trebuie 
toamna ca să vedem 
treaba cu respectarea 
două la mînă. Și a treia — primim 
acum de la stat avansuri la con
tractele de produse pe anul viitor, 
e clar ? pe anul viitor — aproape 
un milion și jumătate de lei. Nu
mărăm acum și o parte din „bo
bocii" din ’963. Numărăm.

Intre timp ne-am reîntors la se
diu și a trebuit să întrerupem dis
cuția. Contabilii gospodăriei aveau 
nevoie de liniște pentru a nu greși 
în labirintul de cifre ; bani, produse, 
materiale.

m Să nu uit, cît are gospodăria 
dumneavoastră fond de bază ?,

— Peste 6.630.000 de lei.

Producții mari de struguri 
beneficii sporite

(Urmare din pag. 1)îndeplinit și depășit planul de producție.Desfășurând larg întrecerea socialistă, al cărei obiectiv principal a fost depășirea planului și reducerea prețului de cost în o seamă de brigăzi procentul de depășire a planului a fost de aproape sută la sută. La brigada condusă de comunistul Alexandru Dimulescu, de pildă, producția medie de struguri realizată de pe cele 60 de hectare vie pe rod a fost de 11.030 kg. la hectar, fața de 6.925 kg. cît prevedea planul. De asemenea, brigada condusă de comunistul Anatolie Semenciuc a obținut 8.800 kg. struguri la hectar, în loc de 4.440 kg. planificat. Printre cei care au realizat, în acest an, recolte mari de struguri la hectar se numără și brigadierii Nico- laie Vasilescu, Simion Cristea, ing. Zizi Iordache și alții. Dintre secții, cea mai mare producție a fost do- bîndită de secția Orzoaia, condusă de ing. N. Nicolaiescu, unde s-a obținut cîte 6.200 kg. struguri la hectar pe 387 hectare. Ca urmare, producția medie pe gospodărie a fost de 6.030 kg. struguri la hectar, adică cu 1.630 kg. peste plan.Succese remarcabile au dobîndit viticultorii din această gospodărie și la reducerea prețului de cost al strugurilor. Astfel, reducînd cheltuielile prevăzute în barem și rea- lizînd cantități însemnate de struguri peste plan, prețul de cost al unui kilogram de struguri a fost redus cu 0,33 lei. După calculele estimative reiese că bilanțul din acest an al gospodăriei se va încheia cu un beneficiu de peste 700.000 de lei.Pentru ca vinurile să fie de bună calitate, acestora li se acordă acum o mare atenție. Pivnicierii și lucră-

torii de la crame, sub îndrumarea oenologului Ion Faur, execută acum bentonizarea și tragerea vinului de pe drojdie. Se fac cupajări pentru a se obține vinuri de bună calitate în partizi mari, se face corecția acidității. în mod deosebit s-au evidențiat în aceste munci pivnicerii Poidven Reimond și Victor Zahiu, precum și lucrătorii Ion Olaru, N. Bolgiu, Maria Găvăneiu, Mihaela Tabacu, Elena Mărăcineanu, Florentina Constantin, Irina Faur și alții.
NOU!PRACTIC!ECONOMIC!

Rparai cu frînghie din RELON 
pentru întins rufele
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